
21 czerwca podpisane zos-
ta³y dwie umowy na szereg
inwestycji wokó³ ulicy Dwor-
cowej w Gorzowie. Pozwol¹
one nie tylko na przebudowê
ulicy Dworcowej wraz z toro-
wiskiem i sieci¹ trakcyjn¹,
ale tak¿e na rozbudowê sys-
temu miejskiego monitoringu
i informacji pasa¿erskiej.
Jedna umowa bêdzie z wy-
konawc¹ prac, druga z firm¹
nadzoru inwestorskiego.

Ulica Dworcowa zostanie
przebudowana na odcinku
oko³o 200 metrów. Wykona-
ny zostanie deptak dla pie-
szych, zatoki autobusowe,
zbudowane toalety dla pod-
ró¿nych i system informacji
pasa¿erskiej. Zainstalowane
bêd¹ kamery monitoringu wi-
zyjnego. Pracê obejm¹ te¿
przebudowê fragmentów ulic
Sk³adowej i Jancarza. Wyko-
nawc¹ przebudowy bêdzie
znana gorzowianom firma
ZUE S.A., która sprawnie
przeprowadzi³a remont ulicy
Chrobrego.

To budowlane przedsiêw-
ziêcie jest realizowane

przez Miasto Gorzów,
wspólnie z Przedsiêbior-
stwem Wodoci¹gów i Ka-
nalizacji w Gorzowie Wlkp.
Miejska spó³ka bêdzie od-
powiadaæ za przebudowê
wodoci¹gu i sieci kanaliza-
cji sanitarnej w ulicy Dwor-
cowej.

W efekcie przebudowy
ulicy Dworcowej i torowis-
ka zostanie wybudowany
deptak zamkniêty dla ru-
chu pojazdów, zostan¹ po-
sadzone nowe drzewa.
Plac przed budynkiem
dworca PKP zostanie za-
gospodarowany. Tu rów-
nie¿ pojawi¹ siê nowe
drzewa i postawione zo-
stan¹ ³awki dla
oczekuj¹cych podró¿nych.
Bêdzie te¿ nowa kanaliza-
cja deszczowa.

Zakoñczenie prac zapla-
nowano na póŸn¹ jesieñ
tego roku, a ich koszt prac
przekroczy 23 miliony
z³otych. Nadzorem inwes-
torskim zajmie siê firma
Komplet Inwest z Gorzowa.
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Dworcowa do remontu
Przebudowa ulicy Dworcowej mo¿e ruszaæ pe³n¹ par¹ - kontrola potwierdzi³a, ¿e procedury przeprowadzono prawid³owo. 
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Ulica Dworcowa obecnie wygląda fatalnie



ww  11..0077
1949 - w budynku PCK przy ul.
Kosynierów Gdyńskich 21 po-
wstała stacja Pogotowia Ratun-
kowego.
1959 - Dzielnicowy Dom Kultury
przy ul. Wawrzyniaka został prze-
mianowany na „Dom Metalow-
ca”, czyli Zakładowy Dom Kultu-
ry ZM „Gorzów”.
2006 r. - premierą sztuki „Noc-
leg w Apeninach” otwarto Teatr
Letni.
ww  22..0077
1257 - założono miasto Gorzów.
1997 - w 740. Rocznicę
założenia miasta na Starym Ryn-
ku ponownie uruchomiono zre-
konstruowaną po 55 latach fon-
tannę Pauckscha.
2008 - zamknięto Kapsułę Czasu
na placu Grunwaldzkim.
ww  33..0077
1950 - z udziałem prymasa Stefa-
na Wyszyńskiego rozpoczął trzeci
ogólnodiecezjalny zjazd księży w
Gorzowie.
ww  44..0077
1945 - w Gorzowie powstała sta-
cja meteorologiczna PIHM, obec-
nie IMiGW.
ww  55..0077
1979 - w hali sportowej przy ul.
Czereśniowej odbył się między-
państwowy mecz siatkówki, w
którym reprezentacja Polski po-
konała Japończyków 3:2; w
drużynie Huberta Wagnera zagra-
li: Ryszard Bosek, Wiesław
Gawłowski, Leszek Molenda, To-
masz Wójtowicz, Mirosław Ryba-
czewski, Lech Łasko oraz Włod-
zimierz Stefański, Włodzimierz
Nalazek, Ireneusz Kłos, Wiesław
Czaja; odnotowano nadkomplet
widzów - 1300 kibiców.
ww  66..0077
1945 - powstał Obwodowy Urząd
Miar w Gorzowie.
ww  77..0077
1904 - linię tramwajową
przedłużono od Chyży (okolice
dawnej drukarni) do Placu
Słonecznego.
1951 - z udziałem premiera Józe-
fa Cyrankiewicza nastąpiło uru-
chomienie Gorzowskich
Zakładów Włókien Sztucznych,
następnie Zakładów Włókien
Chemicznych „Stilon”, ostatnio
„Stilon” S.A.
ww  88..0077
1966 - po raz pierwszy i jedy-
ny w swej historii, w ramach
III Festiwalu Telewizyjnego,
Teatr im. Juliusza Osterwy wy-
stąpił przed kamerami TV ze
sztuką „Don Alvares” H. Lubo-
mirskiego w reżyserii Ireny
Byrskiej.
2007 - na linii Krzyż - Kostrzyn
pojawił się pierwszy szynobus.
ww  99..0077
1959 - Edmund Migoś jako
pierwszy gorzowianin zadebiu-
tował w żużlowej reprezenta-
cji Polski, startując w mię-
dzypaństwowym meczu z Au-
strią, rozegranym w Nowej
Hucie, który Polacy wygrali
73:35.
2007 - odremontowana wieża
katedralna udostępniona zos-
tała jako wieża widokowa
mieszkańcom i turystom.
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Zieleni¹ bêdziemy siê cie-
szyæ ju¿ w przysz³ym roku -
mówili na konferencji o odbe-
tonowaniu i zazielenianiu
miasta prezydenci i miejscy
urzêdnicy.

- Znów mamy dobre informa-
cje dla naszych mieszkañców
- zacz¹³ spotkanie Jacek Wój-
cicki, prezydent Gorzowa. -
Bardzo znacznie zazielenimy
centrum miasta i odbetonuje-
my, czy bardziej odkostkuje-
my, tam, gdzie to mo¿liwe,
fragmenty ulicy Sikorskiego.
Przygotowaliœmy ciekawy
projekt, znaleŸliœmy dla nie-
go dofinansowanie i zaczy-
namy przygotowania do jego
realizacji. Robimy to, bo
ws³uchujemy siê w g³osy
mieszkañców, równie¿ te kry-
tyczne, które dotyczy³y ulicy
Sikorskiego. Posadzimy 31
nowych drzew i 3600 innych
roœlin, tym samym diametral-
nie zmienimy przestrzeñ cen-
trum Gorzowa. Pozyskaliœmy
dofinansowanie, dziêki temu,
¿e uda³o siê rozszerzyæ pro-
jekt rewaloryzacji parków
Wiosny Ludów i Kopernika.
To sukces, bo mamy dodat-
kowe trzy miliony i dziêki te-
mu ulica Sikorskiego - od
Hejmanowskiej do Strzelec-
kiej zyska now¹, piêkn¹ prze-

strzeñ - doda³ prezydent Wój-
cicki.

- Nowy projekt to efekt pracy
zespo³owej prowadzonej w
ostatnim czasie przez kilka na-
szych wydzia³ów - mówi³a z
kolei Iwona Olek, wiceprezy-
dent Gorzowa. - Musieliœmy
dok³adnie przeanalizowaæ
mo¿liwoœci, po to, by móc ma-
ksymalnie stworzyæ zielone
miejsca uprawy, które s¹
wzd³u¿ ulicy Sikorskiego do
wygospodarowania. Musieli-
œmy uwzglêdniæ wiele kwestii -

bezpieczeñstwa komunikacyj-
nego, ruch pieszych, sprawy
infrastruktury podziemnej, któ-
ra znajduje siê w tamtym rejo-
nie. Ca³y projekt chcemy zrea-
lizowaæ do koñca tego roku, a
zawiera on o wiele wiêcej
komponentów ni¿ tylko zieleñ
w centrum. Planujemy równie¿
wykonaæ zielone przystanki,
skwer przy spichlerzu, zagos-
podarowaæ teren przy ulicy
Strzeleckiej - wyjaœni³a.

Prace polegaæ bêd¹ na usu-
niêciu czêœci nawierzchni

utwardzonej. Tak przygotowa-
ne powierzchnie zostan¹ za-
gospodarowane zieleni¹.
Opracowano projekt spójny,
nawi¹zuj¹cy do roœlinnoœci
wprowadzonej ju¿ w prze-
strzeñ ul. Sikorskiego w czasie
wczeœniejszej przebudowy. W
planowanych lokalizacjach zo-
stan¹ wprowadzone podobne
gatunki roœlin. Wzbogacono je
o roœlinnoœæ, która swoj¹
form¹ czy kwitnieniem, wzbo-
gaci wizualnie zurbanizowan¹
tkankê centrum miasta. Wy-

brano roœliny wieloletnie, do-
stosowane do warunków miej-
skich i wymagaj¹cej przestrze-
ni. Wziêto pod uwagê wzglêdy
bezpieczeñstwa - na przyk³ad
widocznoœæ przy przejœciach
dla pieszych. Bêd¹ zasadzone
nowe drzewa m.in. na Starym
Rynku przy fontannie oraz w
bliskim s¹siedztwie katedry.

Na ulicy Sikorskiego zosta-
nie posadzonych 31 drzew -
g³ogi, grusze drobnoowocowe
i kasztanowiec, krzewy - ró¿a
okrywowa, tawu³a japoñska,
hortensja bukietowa, perow-
skia, krzewuszka, tawlina 
jarzêbolistna, kalina koralowa,
ja³owiec, trawy - miskant 
chiñski, proso rózgowate,
trzcinnik, rozplenica japoñska,
ostnica cieniutka, trzêœlica
modra, byliny: sza³wia omszo-
na, rozchodnik okaza³y, wer-
bena patagoñska, cebule -
czosnek ozdobny.

W ramach projektu powstanie
te¿ osiem zielonych przystan-
ków przy ulicach: Sikorskiego,
Estkowskiego, Jagie³³y, Walcza-
ka (przy parku Kopernika), na
Wyszyñskiego, Pi³sudskiego i
przy parku Zacisze. Przy przy-
stankach posadzonych zosta-
nie jeszcze 18 drzew.

WIES³AW CIEPIELA
Rzecznik Prasowy

Wsłuchują się w głos mieszkańców
Przed nami prze³omowe zmiany w wygl¹dzie centrum Gorzowa i na niektórych gorzowskich przystankach.

Zielenią będziemy się cieszyć już w przyszłym roku
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Kobieta podpisa³a umowê
kredytow¹, ale nie dosz³o do
przekazania pieniêdzy
oszustom. Policjanci przypo-
minaj¹, by uwa¿aæ na osoby,
które podstêpem próbuj¹
wy³udziæ gotówkê,

A ca³a historia wygl¹da³a
nastêpuj¹co. Do mieszkanki
powiatu gorzowskiego za-
dzwoni³ mê¿czyzna po-
daj¹cy siê za pracownika
jednego z banków. Wypyty-
wa³ o wniosek kredytowy,
który rzekomo kobieta mia³a
z³o¿yæ. Poniewa¿ takiego
wniosku nie by³o, po³¹czenie
zosta³o zakoñczone. 

Na tym jednak oszuœci nie
poprzestali. Kolejne po³¹cze-

nie, równie¿ rzekomo z ban-
ku, mia³o dotyczyæ spraw-
dzenia zdolnoœci i historii
kredytowej. Kobieta jednak

ponownie zaprzeczy³a, by
kredyt by³ jej potrzebny. 

Oszuœci nie odpuszczali.
Kolejne po³¹czenie by³o od

rzekomego funkcjonariusza
policji. Przestêpcy podszyli
siê nawet pod numer telefo-
nu jednej z komend w Pol-
sce. Zdenerwowana kobieta
zosta³a zmanipulowana.
Zgodnie z instrukcjami wyda-
wanymi jej przez oszustów
dotar³a do placówki banku,
gdzie wziê³a kredyt na 35 ty-
siêcy z³otych. Pracownik
banku zorientowa³ siê w pew-
nym momencie, ¿e mo¿e byæ
to próba oszustwa. Poinfor-
mowa³ o zdarzeniu policjan-
tów. Na szczêœcie ¿adne pie-
ni¹dze nie zosta³y przekaza-
ne oszustom.

Jak potwierdza ten
przyk³ad, oszuœci nie od-

puszczaj¹, a do jednej
osoby mog¹ dzwoniæ na-
wet kilkukrotnie, wymy-
œlaj¹c historie o
zagro¿onych oszczêdno-
œciach, skradzionych da-
nych osobowych czy in-
nych, które ostatecznie
maj¹ prowadziæ do utraty
oszczêdnoœci. Tym razem,
dziêki pracownikowi banku,
uda³o siê unikn¹æ przelewu
pieniêdzy. Zachowajmy
jednak rozwagê przy
ka¿dej rozmowie telefo-
nicznej, która dotyczy
oszczêdnoœci.

kom. GRZEGORZ JAROSZEWICZ
Komenda Miejska Policji 

w Gorzowie

Uchronił przed oszustwem 
Reakcja pracownika jednego z banków uchroni³a mieszkankê powiatu gorzowskiego przed utrat¹ 35 tysiêcy z³otych.

Oszuści nigdy nie odpuszczają, przestrzega policja
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1983 - Zbigniew Narbutowicz z
„Orląt” Gorzów został indywi-
dualnym mistrzem Polski w
łucznictwie.
1998 - spółka GRH otworzyła
pierwszy w mieście targ hurtowy
płodów rolnych.
ww  1111..0077
1999 - gorzowianki Beata So-
kołowska i Aneta Pastuszka zdo-
były trzy złote medale na kajako-
wych ME w Zagrzebiu
ww  1122..0077
1986 - w Gorzowie rozpoczął się
pierwszy dwudniowy festiwal
„Reggae nad Wartą”.
1992 r- organizowano pierwszy
Memoriał Edwarda Jancarza na
żużlu.
ww  1133..0077
1942 - z fontanny Pauckscha
zostały zdjęte figury z brązu, w
1997 r. zostały one zrekonstruo-
wane i na powrót umieszczone.
1948 - w Gorzowie gościł po raz
pierwszy Władysław Broniewski.
ww  1144..0077
1959 - na ul. Podmiejskiej do-
szło do największej w historii
miasta katastrofy tramwajowej:
pociąg złożony z 3 wagonów wy-
koleił się na łuku torów, a wagon
motorowy rozbił się o słup przy
ul. Warszawskiej; rannych zos-
tało ok. 60 osób; w wyniku ob-
rażeń zmarła dr Wacława Barska,
popularna w mieście lekarka.
ww  1155..0077
1945 - w budynku przy ul. Kosy-
nierów Gdyńskich 22-23 założono
szpital PCK, którego pacjentkami
były więźniarki z Ravensbrück.
2011 - otwarto wschodnią część
bulwaru nad Wartą.
ww  1166..0077
1950 - Mieczysław Cichocki wy-
grał zawody żużlowe o „Stalowy
But” w Gorzowie, zorganizowane
przez KS Stal.
2008 - na bulwarze odsłonięto
pomnika legendarnego przewoź-
nika Pawła Zacharka.
ww  1177..0077
1858 r- wmurowano kamień wę-
gielny pod gmach gimnazjum,
który został zbudowany na ro-
gu ul. Spichrzowej i Fornal-
skiej i poświęcony 15.10.1859;
gmach został zniszczony w
1945 r.
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Nowe rozwi¹zania komuni-
kacyjne, efektywne i bez-
pieczne skomunikowanie ze
sob¹ dwóch najwiêkszych
osiedli Górczyn i Piaski,
mo¿liwoœæ odci¹¿enia trasy
œrednicowej oraz szybsze
po³¹czenie kierunku Gdañsk-
Gdynia z wêz³em S3, a tak¿e
terenami inwestycyjnymi - to
zyska Gorzów dziêki budo-
wie Pó³nocnej Obwodnicy.
12 czerwca spó³ka Gorzow-
skie Inwestycje Miejskie pod-
pisa³a umowê na realizacjê
zadania z firm¹ Budimex
S.A.

- Nie by³oby tej inwestycji,
gdyby nie apolityczna zgoda
w Radzie Miasta. Jeden
wspólny g³os nas wszystkich
daje ogromne mo¿liwoœci i
szansê dla rozwoju Gorzo-
wa. Przed nami bardzo du¿e
wyzwanie, dotyczy ono za-
równo pracowników Urzêdu
Miasta, jak i spó³ki Gorzow-
skie Inwestycje Miejskie.
Mam nadziejê, ¿e inwestycja
bêdzie realizowana sprawnie
i spotka siê równie¿ z uzna-
niem mieszkañców - mówi³
podczas uroczystego podpi-
sania umowy z wykonawc¹
prezydent Jacek Wójcicki.  

- Budowa Pó³nocnej Ob-
wodnicy Gorzowa w przy-
sz³oœci zmieni miasto. To
bêd¹ dobre zmiany, które
dadz¹ nowe rozwi¹zania ko-
munikacyjne. Te z kolei
prze³o¿¹ siê na poprawiê ja-
koœci ¿ycia, rozwój technolo-
gii oraz powstanie kolejnych
miejsc pracy - doda³a
El¿bieta Rafalska, pose³
Parlamentu Europejskiego.    

Pierwszy etap prac bêdzie
polega³ na budowie niemal
pó³kilometrowego odcinka
drogi, od Ronda Barlineckie-
go/ul. Kard. Wyszyñskiego
do skrzy¿owania z ul. Kazi-
mierza Wielkiego. 

- Nowy odcinek drogi o
dwóch jezdniach, z których
ka¿da bêdzie dwupasmowa,
zostanie w³¹czony w ist-

niej¹ce rondo przy ul. S. Wy-
szyñskiego i dalej poprowa-
dzony w kierunku zachodnim
do skrzy¿owani z ul. K. Wiel-
kiego, gdzie zaplanowano
budowê nowego ronda - wy-
licza³ Dariusz Mleczak, pre-
zes spó³ki Gorzowskie Inwe-
stycje Miejskie. 

W ramach I etapu zaplano-
wano m.in.:

-   rozbudowê/przebudowê
skrzy¿owania ul. S. Wyszy-
ñskiego, Górczyñska (zada-
nie zwi¹zane z w³¹czeniem
nowego odcinka -
skrzy¿owanie typu rondo),

-   budowê skrzy¿owania
nowego odcinka drogi z ul.
K. Wielkiego i Owocowej -
skrzy¿owanie typu rondo,

-   budowê przepustu z
blach falistych na przeciêciu
drogi i cieku wodnego rz.
K³odawka na d³ugoœci ok.
77,5 m,

-   rozbudowê/przebudowê
odcinka ul. K. Wielkiego i
uk³adu skrzy¿owania ul. K.
Wielkiego i ul. Z. Kuratow-
skiej - skrzy¿owanie zwyk³e
wyniesione,

-   przebudowê ul. Owoco-
wej na po³¹czeniu z wlotem
ronda przy ul. K. Wielkiego;

-   budowê zatok autobuso-
wych wraz z wiatami przy-
stankowymi i peronami auto-
busowymi,

-   budowê zatok postojo-
wych dla pojazdów osobo-
wych,

-   budowê zjazdów z dróg
publicznych,

-   budowê i przebudowê
œcie¿ek rowerowych,

-   budowê i przebudowê
chodników,

-   budowê skweru w rejo-
nie skrzy¿owania ul. K. Wiel-
kiego i Z. Kuratowskiej,

-   budowê systemu odwod-
nienia utwardzonych ele-
mentów pasa drogowego
(jezdnie, zatoki)

-   budowê zbiornika reten-
cyjnego otwartego z przele-
wem i wylotem do rzeki
K³odawka,

-   budowê oœwietlenia dro-
gowego,

Wykonawca na prace pro-
jektowe wraz z uzyskaniem

zezwolenia na realizacjê in-
westycji drogowej ma 13
miesiêcy od przekazania
decyzji o œrodowiskowych
uwarunkowaniach. Zatem
rozpoczêcie robót budowla-
nych planowane jest w listo-
padzie 2024 roku.

Inwestycja bêdzie koszto-
wa³a niemal 27 mln z³otych.
Posiada wstêpn¹ promesê
w ramach Rz¹dowego Fun-
duszu Polski £ad: Program
Inwestycji Strategicznych na
kwotê 35 mln z³otych, z cze-
go promesa inwestycyjna po
podpisaniu umowy z wyko-
nawc¹, opiewa obecnie na
kwotê niemal 26 mln
z³otych.

GIM

Umowa na budowę podpisana!
Za niemal 27 mln z³otych Budimex S.A. zaprojektuje i wybuduje I etap gorzowskiej obwodnicy.

Na nowej obwodnicy skorzystają głównie osiedla Górczyn i Piaski
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ww  1188..0077
1972 - z powodu wyjątkowych
upałów w Gorzowie zaczęło bra-
kować wody w kranach.
ww  1199..0077
1975 - na Placu Grunwaldzkim
odsłonięto pomnik Braterstwa
Broni dłuta Leszka Krzyszowskie-
go; od 1998 r. - Pomnik Niepo-
dległości.
ww  2200..0077
1963 - w Gorzowskich Zakładach
Włókien Sztucznych (Stilon) uru-
chomiono produkcję taśmy mag-
netofonowej.
ww  2211..0077
1951 - otwarto po odbudowie
most kołowy na Warcie, który
otrzymał imię Manifestu Lipco-
wego; wznowiono komunikację
tramwajową na Zamościu, która
funkcjonowała do 1967 r.; z tej
samej okazji oddano też do użyt-
ku stadion żużlowy przy ul.
Śląskiej, wybudowany w czynie
społecznym.
ww  2222..0077
1949 - z okazji Święta Odrodze-
nia Polski w Gorzowie uroczyście
uruchomiono tkalnię jedwabiu
przy Państwowej Fabryce Sztucz-
nego Włókna, która dała
początek „Silwanie”.
ww  2233..0077
1946 - ul. Wielka w Gorzowie
została przemianowana na ul.
gen. W. Sikorskiego.
ww  2244..0077
2000 - otwarto nową siedzibę II
Komisariatu Policji przy ul. Wy-
szyńskiego 122.
ww  2255..0077
1961 - oddział Polskiego Towarzy-
stwa Fotograficznego w Gorzowie
przekształcił się w Gorzowskie
Towarzystwo Fotograficzne.
ww  2266..0077
2003 - gorzowscy uczestnicy Lu-
buskiej Wyprawy w Karakorum,
Sylwia Bukowicka i Jarosław
Woćko, zdobyli szczyt Gasher-
brum II (8035 m).
ww  2277..0077
1851 r. - otwarto linię kolejową
Krzyż-Piła-Bydgoszcz, która 6 lat
później została przedłużona przez
Gorzów do Kostrzyna.
ww  2288..0077
1758 r. - w czasie wojny 7-let-
niej rosyjska straż przednia w si-
le 700 żołnierzy, w tym 200 pie-
szych i 4 działa, zajęła Gorzów.
ww  2299..0077
1899 - w Gorzowie uruchomiono
pierwsze trzy linie tramwajowe:
Chyża (gazownia) - Paradeplatz
(Teatralna), Dworzec - Chmieli-
niec (Warszawska), Rynek -
Mieszka I (sąd).
ww  3300..0077
1978 r. - na stadionie przy ul.
Myśliborskiej, w obecności po-
nad 10 tys. widzów, rozegrany
został pierwszy od 18 lat mecz
II-ligowy (dziś I liga), w którym
Stilon Gorzów przegrał 0:2 z
Wartą Poznań.
3311..0077
1981 - założone zostało Robotnicze
Stowarzyszenie Twórców Kultury w
Gorzowie.
2007 - po przeniesieniu dwóch ostat-
nich oddziałów - wewnętrznego i za-
kaźnego - zamknięty został ostatecz-
nie szpital przy ul. Warszawskiej. JZ

KALENDARIUM
Lipiec 2023

No i jak tu nie narzekaæ, nie
labidziæ? No jak? Przecie¿
gdzie siê nie spojrzy, tam
coœ. Albo jakaœ œciana, led-
wo co wyremontowana a ju¿
zniszczona przez pseudo-
grafficiarzy. Tak siê sta³o
choæby ze œcian¹ przy Drzy-
ma³y czy œwie¿o wyremonto-
wanymi ³adnymi domami
przy ul. Pomorskiej.

Albo ledwo w ten upa³ od-
roœniêta trawka, a ju¿ jakiœ
szalony kosiarz znów j¹ wy-
ci¹³ do go³ej ziemi i jest
okropnie. Ma³o tego, jak siê
nawet ludzie buntuj¹ i usi³uj¹
kosiarzy przepêdzaæ - wiem
o jednym takim akcie despe-
rackiej obrony ju¿ i tak utwo-
rzonego klepiska, to kosiarz
mówi - a co mam robiæ, prze-
cie¿ ktoœ mi to kaza³, sam
nie wymyœli³em. No fakt.
Ktoœ kaza³. 

Patrzê na miasto, o którym
rdzenni, czyli urodzeni po
wojnie, mieszkañcy mówi¹,
¿e wielbi¹ je najbardziej w
kosmosie i poza nim. Patrzê
i jakoœ tej mi³oœci nie widzê.
Bo jak wy¿ej. Bo mo¿e rze-
czywiœcie proœciej jest dekla-
rowaæ, g³osiæ wielkie has³a,
u¿ywaæ du¿ych s³ów, ani¿eli

kiwn¹æ palcem, kiedy siê wi-
dzi coœ takiego, jak dewasto-
wanie czy zwyczajnie nisz-
czenie lub œmiecenie. Bo i
na to jest chyba publiczna
zgoda. Mo¿e lepiej zamkn¹æ
oczy, odwróciæ g³owê i po
sprawie. 

Wpad³y mnie ostatnio w
rêce obrazki z Katowic, mias-
ta, do którego onegdaj 
jeŸdzi³am doœæ regularnie, a
obecnie bywam sporadycz-
nie, ¿eby nie powiedzieæ - nie

bywam. I co? I patrzê, jak tam
piêknie udaje siê program za-
zieleniania - w samym cen-
trum tego niegdyœ ponurego
miasta pojawia³y siê zielone
torowiska, dosadzono drzew i
krzewów, zadbano o gazony z
kwiatami (a nie zielon¹ mo-
biln¹). No jest postêp, jest
znak jakoœciowy. Patrzê, jak
onegdaj ponure, górnicze
miasto zamienia siê w przy-
jazne i dla oka i cz³owieka
miejsce do mieszkania.

Podobnie dzieje siê w Poz-
naniu, Toruniu, gdzie sukce-
sywnie torowiska tramwajów
s¹ zazieleniane, dosadza siê
drzew, tworzy oazy ch³odu.
Tak samo jest w £odzi, mie-
œcie od zawsze pozbawio-
nym zieleni. Dosadza siê
tam drzewa, otwiera mikro-
parki. Zreszt¹ zielony trend
chyba na dobre zaczyna
wracaæ, szkoda jedynie, ¿e
nie wszêdzie. Tu jakoœ zieleñ
jest ca³y czas przeœladowa-

na, rugowana i nikomu nie
jest potrzebna. No mo¿e
poza w¹skim kó³kiem, które
nieustannie mówi, ¿e bez
trawy, krzewów i drzew zwy-
czajnie nie da siê ¿yæ. A ¿e
siê nie da, wszyscy, i ci
zwolennicy, i ci, co wyci-
naj¹, przekonali siê bole-
œnie w drugiej po³owie
czerwca, który sypn¹³
upa³em, jak w jakiejœ saha-
ryjskiej krainie. 

Oczywiœcie nie jest tak, ¿e
wszystko jest super, bo i tam
s¹ debile ze sprejami w
rêkach. Ale jak siê ma na
czym oko zawiesiæ, to widzi
siê owo zielone, a nie 
popaækane œciany.

Konkluduj¹c, racjê ma pe-
wien kierownik ADM, który
mówi, ¿e g³adka œciana przy-
ci¹ga jak magnes, zw³asz-
cza tych ze sprejami i dlate-
go zamienia osiedle, którym
administruje, w park graffiti.
Ale z drugiej strony te¿ tak
byæ chyba nie powinno, ¿e
co œciana, to obrazek, ¿e co
kawa³ek muru to jakaœ gra-
ficzna opowieœæ. Bo przecie¿
co za du¿o, to absolutnie
niezdrowo….

RENATA OCHWAT

MOJE IRYTACJE I FASCYNACJE 

Gładkie ściany przyciągają niczym magnes
Nie może być ładnie i przyjemnie. Musi być popaćkanie i okropnie. Taki wniosek nasuwa się sam, kiedy się patrzy na świeżo
zrobione elewacje i już zniszczone przez chuliganów ze sprejami w rękach.

Zielone torowisko w Toruniu
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Tymczasem ka¿dego dnia
dziesi¹tki zawalidróg jak par-
kowa³y na œrodku chodnika,
tak parkuj¹ nadal. Pozosta-
wiano je na miejskiej fontan-
nie, kolejowych przejazdach,
w K³odawce. Ostatnim hitem
by³a hulajnoga wystaj¹ca z
kosza na œmieci przy przy-
stanku autobusowym.

Smutne, ¿e chlew na uli-
cach robi¹ nasi wspó³miesz-
kañcy. Nie dziwi irytacja
przechodniów, którzy z
ka¿dym dniem maj¹ doœæ hu-
lajnogowego chaosu.

Najnowszym rozwi¹zaniem
s¹ specjalnie oznaczone ko-
perty do parkowania tych¿e
ustrojstw. Wed³ug za³o¿eñ po-
wsta³o kilkanaœcie miejsc. Ty-
le teoria. Jak bêdzie w prakty-
ce? W¹tpiê, by rozwi¹za³o to
skutecznie problem. Jedynym
bodŸcem, który wyegzekwuje
od u¿ytkowników nale¿yte
traktowanie przestrzeni
wspólnej, bez porzucania
„zielonych rumaków” gdzie
popadnie, mo¿e byæ tylko
uderzenie po kieszeni.

Miasto, jako w³aœciciel tere-
nu nie jest stron¹ umowy dla

u¿ytkowników koñcowych.
Jeœli w³aœciciel urz¹dzeñ nie
jest w stanie wyegzekwowaæ
od swoich klientów elemen-
tarnych zasad bezpiecze-
ñstwa przy parkowaniu po
zakoñczeniu korzystania z
us³ugi, byæ mo¿e nale¿y go
solidniej zmotywowaæ? Tu ro-
la miasta.

Czasem najprostsze roz-
wi¹zania bywaj¹ najskutecz-
niejsze:  Hulajnogi zaparko-
wane w miejscach utrud-
niaj¹cych ruch pieszym
powinny byæ przewo¿one
przez podmiot wskazany
przez miasto na specjalny
parking, a w³aœciciel (opera-
tor urz¹dzeñ) wzywany do

ich odbioru po uprzednim
op³aceniu wszelkich op³at
manipulacyjnych.  Im
wy¿sze, tym bardziej moty-
wuj¹ce. Wypo¿yczalnie robi¹
œwietny biznes na swojej
dzia³alnoœci, a miastu dodat-
kowe wp³ywy do bud¿etu te¿
siê przydadz¹.  To zadanie
dla radców prawnych, ale

wstêpnie zak³adam, ¿e w tym
celu wystarczy odpowiednia
regulacja na gruncie prawa
miejscowego, która umo¿liwi
podjêcie niezbêdnych
dzia³añ egzekwuj¹cych
uprawnienia w³aœciciela tere-
nu, wynikaj¹ce zarówno z
Ustawy o drogach publicz-
nych jak równie¿ Ustawy o
samorz¹dzie gminnym (po-
wiatowym).

Za³o¿ê siê o francuskie
truskawki, ¿e taki ruch szyb-
ko wymusi zmiany w regula-
minie dla u¿ytkownika koñco-
wego, wprowadzone przez
wypo¿yczalnie. Jeœli apele
nie pomagaj¹ to „robienie
chlewu” powinno kosztowaæ.
Najlepiej s³ono. Ci zaœ, któ-
rzy hulajnogi parkuj¹ „z
g³ow¹”, mog¹ zabezpieczyæ
siê dodatkowo dokumentacj¹
fotograficzn¹ w³aœciwie za-
parkowanego urz¹dzenia. Na
wypadek jego przestawienia
przez jakiegoœ dowcipnisia.
Bez radykalnych dzia³añ nie
poskromimy plagi, z któr¹ tak
naprawdê nie radzi sobie na-
wet Pary¿.

ROBERT TRÊBOWICZ

CZY WARTO NAD WARTĄ? 

Kto posprząta chaos z hulajnogami?
Odnoszę wrażenie, że do problemu walających się hulajnóg podchodzimy jak żaba do jeża.   

Powstały właśnie parkingi dla hulajnóg. Czy rozwiążą one problem? 

Fo
t. 
M
aj
a 
Sz
an
te
r



�5Lipiec 2023 r. nASZE ROZMOWY

- Jak powsta³a Twoja ko-
lekcja ksi¹¿ek dla dzieci i
m³odzie¿y sprzed 40 i 30
lat, któr¹ niedawno mo¿na
by³o obejrzeæ w Woje-
wódzkiej i Miejskiej Biblio-
tece Publicznej?

- Tak naprawdê to nie jest
do koñca kolekcja. S¹ to ra-
czej ocala³e pami¹tki z okre-
su dzieciñstwa i m³odoœci.
Czêœæ z nich rozda³em oka-
zyjnie znajomym, czêœæ
przekaza³em te¿ kilka lat te-
mu do biblioteki podczas
zbiórki.
- Wszystkie s¹ Twoje?
- Wiêkszoœæ. Kilkanaœcie

okazów przekazali mi zna-
jomi na wieœæ o tym, ¿e
przygotowywa³em wy-
stawê. To miêdzy innymi
pozycje z serii „Poczytaj mi
mamo”. I to z tych czasów,
kiedy -  jak sam wydawca
twierdzi³ - ksi¹¿ki na cien-
kim papierze by³y przezna-
czone na zniszczenie, bo
dzieci mia³y æwiczyæ na
nich nawyk czytania, budo-
waæ wra¿liwoœæ na œwiat, a
nie kolekcjonowaæ je na
pó³ce.
- No dobrze, ka¿dy z nas
czytaj¹cych czyta³ pisem-
ko „Miœ”. Ale to naprawdê
rzadkoœæ, ¿eby „Miœ” siê
przechowa³ przez tyle lat.

- A, w³aœnie „Misia” to za-
wdziêczam mojej mamie,
która te kilka numerów prze-
chowa³a u siebie, chyba z
sentymentu do dawnych
czasów. Niestety, nie zacho-
wa³y siê „P³omyczki” czy
„P³omyki”.
- A co z nimi zrobi³eœ?
- Po prostu skasowa³em,

czego dziœ ¿a³ujê.
- W bibliotece pokaza³eœ
ksi¹¿ki dla dzieci w
ró¿nym wieku - by³y i dla
maluszków, ale i dla dziesi-
êciolatków, jak i nastolet-
niej m³odzie¿y.

- Dok³adnie tak. Takie
by³o moje za³o¿enie.
Chcia³em pokazaæ prze-
krój literatury od dzieciê-
cej do m³odzie¿owej. Za-
cz¹³em od serii „Poczytaj
mi mamo” i „Serii z Wie-
wiórk¹”, czyli ksi¹¿eczek
dla kilkulatków. Koñczy³em
na powieœciach przygodo-
wych i podró¿niczych, czy-
li jesteœmy w œwiecie In-
dian, Karola May’a i pod-
ró¿ujemy z Juliuszem
Vernem w 80 dni dooko³a
œwiata.
- Ka¿dy, kto kolekcjonuje
ksi¹¿ki, w pewnym mo-
mencie mierzy siê z tym
samym problemem. Ma³o
pó³ek.

- Dobrze, przyznam siê do
czegoœ. Czêœæ tych ksi¹¿ek
na co dzieñ jest spakowa-
nych w kartonach. Mam te¿
taki rega³, ¿e mieszcz¹ siê
dwa rzêdy ksi¹¿ek. Z przodu
s¹ ksi¹¿ki z mojej obecnej
kategorii wiekowej. A z ty³u
s¹ ró¿ne zapomniane cuda.
- Znalaz³eœ jak¹œ cudow-
noœæ?

- Znalaz³em. Na przyk³ad
garœæ krymina³ów z serii z
jamnikiem. Pamiêta³em, ¿e
mam te ksi¹¿ki, ale by³em

zdziwiony, ¿e jest ich a¿ tyle.
Tym bardziej, ¿e siê parê ra-
zy przeprowadza³em, a przy
przeprowadzkach raczej
przewozi siê ksi¹¿ki, o któ-
rych siê myœli, ¿e s¹ warto-
œciowe, ¿e bêd¹ przydatne.
A przecie¿ o krymina³ach
trudno mówiæ, ¿e s¹ warto-
œciowe. Do bajek wiadomo,
¿e siê nie wraca. Jak wycho-
wywa³em swoje dzieci, to
by³y ju¿ ksi¹¿eczki wydawa-
ne w latach 90. Ale wœród
nich np. „Chory kotek”, czyli

bajka napisana w XIX wieku,
o czym ma³o kto wie.
- Wracasz od czasu do
czasu jednak do starych
ksi¹¿ek?

- Bardzo rzadko, jeœli ju¿, to
najczêœciej do ksi¹¿ek Joan-
ny Chmielewskiej. „Nawie-
dzony dom” to jedna z takich
moich ulubionych powieœci.
Parê miesiêcy temu
siêgn¹³em do ksi¹¿ek o Te-
resce i Okrêtce, czyli do
„Zwyczajnego ¿ycia” i „Wiêk-
szego kawa³ka œwiata”.
Zreszt¹ w jednej z tych
ksi¹¿ek pojawiaj¹ siê postaci
Janeczki i jej brata Pawe³ka,
czyli bohaterowie „Nawie-
dzonego domu”.
- Czy twoim zdaniem te
ksi¹¿ki, te z naszego 
dzieciñstwa, m³odoœci
mog¹ zainteresowaæ
wspó³czesn¹ m³odzie¿?

- Ja mam nadziejê, ¿e tak.
Ale to jest kwestia wychowa-
nia i otoczenia, w jakim dziœ
¿yjemy. Jesteœmy bombardo-
wani ostr¹ reklam¹, g³oœn¹,
wrêcz wrzaskliw¹ literatur¹,
durnymi, bij¹cymi po oczach
filmami dla dzieci. I mam
wra¿enie, ¿e utraciliœmy
pewn¹ wra¿liwoœæ, któr¹ na-
sze pokolenie mia³o, w³aœnie
czytaj¹c takie ksi¹¿ki. Zaczy-
naliœmy od rozwijaj¹cych wy-

obraŸniê bajek o królach i
krasnoludkach, potem przy-
chodzi³ czas na Kubusia Pu-
chatka, jeszcze potem pod-
ró¿owa³o siê po œwiecie z Ar-
kadym Fiedlerem czy innymi
autorami. Ta nasza wra¿li-
woœæ dziœ zosta³a przytêpio-
na, ale mo¿e to wynikaæ te¿
z tego, ¿e jesteœmy bardziej
otwarci na œwiat. Bo w tam-
tych czasach naszym
oknem na œwiat by³y w³aœnie
ksi¹¿ki. I, w bardzo ograni-
czonym stopniu, kino i tele-
wizja. Podró¿owa³o za gra-
nicê siê przecie¿ rzadko.
Dla dziecka wyprawa do
ZOO to ju¿ by³a wielka pod-
ró¿. Dlatego te¿ myœlê, ¿e
mo¿e byæ problem w tym,
aby w³aœnie ta literatura za-
interesowa³a wspó³czesnych
nastolatków.
- A co ty dziœ czytasz dla
siebie?

- Przede wszystkim 
luŸniejsz¹ literaturê. Siêgam
do wspó³czesnych polskich
krymina³ów. Ale te¿ czytam
Francisa Fukuyamê, Norma-
na Daviesa. Czasem jednak
lubiê wróciæ do starych kry-
mina³ów z serii „Ewa wzywa
07” czy wspomnianych jam-
ników. Czytam w³aœciwie
chyba wszystko.
- Dziêkujê za rozmowê.

- Rozpoczê³y siê wakacyj-
ne wyjazdy dzieci na kolo-
nie i obozy. Pojawiaj¹ siê
te¿ informacje o nietrze-
Ÿwych kierowcach autoka-
rów. Jak przed planowan¹
podró¿¹ sprawdziæ kie-
rowcê i stan techniczny
autokaru?

- Podczas takich kontroli
mundurowi sprawdz¹ stan
techniczny autokaru -
sprawnoœæ uk³adu hamulco-
wego i kierowniczego, po-
ziom p³ynów, zu¿ycie
bie¿nika opon oraz czy wy-
posa¿ony jest w specjalne
tabliczki informacyjne i
urz¹dzenia rejestruj¹ce
czas podró¿y i postoju.
Kontrolowany bêdzie tak¿e
stan trzeŸwoœci kierowcy
oraz czy posiada on upraw-
nienia wymagane do kiero-
wania. Tak¹ kontrolê mo¿e

zg³osiæ ka¿da osoba w do-
wolnej komendzie policji. 
- Ile trwa taka kontrola? 
- Kontrola jest komplekso-

wa i wymaga czasu. Z regu³y
trwa ona oko³o kilkudziesiê-
ciu minut, ale po tym czasie
mamy pewnoœæ, ¿e dzieci
spokojnie i bezpiecznie
mog¹ ruszyæ w podró¿. Le-
piej wyjechaæ nieco póŸniej,
ale mieæ gwarancjê co stanu
technicznego oraz trzeŸwo-
œci kierowcy. Policjanci przy-
je¿d¿aj¹ na okreœlon¹ i
wskazan¹ przez
zg³aszaj¹cego godzinê.
Dzieci do tego nie s¹ po-
trzebne. Mamy autokar, kie-
rowcê i przystêpujemy do
kontroli. Policjanci przypomi-
naj¹ te¿, ¿e na stronie inter-
netowej {www.bezpiecznyau-
tobus.gov.pl} mo¿na spraw-
dziæ autobus. Po wpisaniu

jego numeru rejestracyjnego
wyœwietlane s¹ takie infor-
macje jak: dane techniczne,
wa¿noœæ badañ technicz-
nych, status rejestracji, iloœæ
miejsc, przebieg, rok produk-
cji oraz ubezpieczenie OC.
-  Czy policja planuje
wzmo¿one kontrole trze-
Ÿwoœci kierowców pod-
czas letnich miesiêcy?

- Choæ kontrole trzeŸwoœci
sta³y siê powszechne, to z
pewnoœci¹ podczas wakacji
policjantów ruchu drogowe-
go bêdzie wiêcej. Ponadto
bêd¹ tak¿e wspomagaj¹cy
ich funkcjonariusze z ogniw
patrolowo-interwencyjnych
czy policjantów z oddzia³ów
prewencji, którzy w³aœnie
podczas wakacji wspieraj¹
miejscowych policjantów w
licznych zabezpieczeniach i
s³u¿bach drogowych. Bada-

nie za pomoc¹ urz¹dzenia
AlcoBlow twa kilka sekund.
Po tym wiemy ju¿, czy kie-
rowca mo¿e udaæ siê w
dalsz¹ podró¿ czy te¿ zatrzy-
mujemy mu prawo jazdy.
Kontrole bêd¹ przeprowa-
dzane w dzieñ i w nocy bez
wzglêdu na status drogi.
Zdajemy sobie sprawê, ¿e
upalne dni, wypoczynek nad
wod¹, liczne imprezy plene-
rowe, rozrywkowe czy jakie-
kolwiek inne powoduj¹, ¿e
nie wszyscy potrafi¹ siê do-
stosowaæ do tej naczelnej
zasady bezpieczeñstwa na
drodze i wsiadaj¹ za stery
auta wczeœniej pij¹c alkohol.
Przestrzegamy przed tym. I
pamiêtajmy, ¿e utrata prawa
jazdy nie jest tu kluczowa,
ale ryzyko odebrania komuœ
¿ycia.

MAJA SZANTER

Kiedyś naszym oknem na świat
były książki
Z Grzegorzem Musia³owiczem, w³aœcicielem zbioru starych ksi¹¿ek dla dzieci i m³odzie¿y rozmawia Renata Ochwat

Kontrole będą przeprowadzane 
w dzień i w nocy
Trzy pytania do podinsp. Marcina Maludego, rzecznika prasowego Komendy Wojewódzkiej Policji w Gorzowie

- Pamiętałem, że mam te książki, ale byłem zdziwiony, że
jest ich aż tyle - przyznaje Grzegorz Musiałowicz
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- Kontrola jest kompleksowa i wymaga czasu - mówi pod-
insp. Marcin Maludy
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- Piaski to bardzo du¿e
osiedle i ka¿dy teren zielony
czy zadbany zawsze siê przy-
da - mówi¹ mieszkañcy jedne-
go z najwiêkszych osiedli w
mieœcie. To tam w ci¹gu trzech
miesiêcy od chwili podpisania
umowy ma powstaæ zadbany
skwerek z ma³¹ architektur¹
przeznaczony dla okolicznych
mieszkañców. 

Do gry i odpoczynku

Zak³ad Gospodarki Mieszka-
niowej w³aœnie rozpisa³ prze-
targ na wykonanie takiego pla-
cu rekreacji dla placu przy ulicy
Bohaterów Westerplatte 4-6. 

Co tam ma powstaæ? Jeœli
chodzi o elementy ma³ej archi-
tektury, to ma siê pojawiæ stó³
do gry w szachy w wygodnymi

i bezpiecznymi siedziskami.
Do tego maj¹ pojawiæ siê dwie
³awki oraz kosz na œmieci z za-
daszeniem. 

Nastêpnie maj¹ siê pojawiæ
nowe roœliny. Firma remon-

tuj¹ca to miejsce ma nasadziæ
krzewy zielone - trwa³e, które
maj¹ byæ ozdob¹ miejsca. I
zgodnie z umow¹ - trzeba
bêdzie o nie dbaæ przez trzy
kolejne lata. 

Poza tym maj¹ siê tu pojawiæ
dwa ci¹gi komunikacyjne zbu-
dowane zgodnie z zasadami,
czyli na specjalnie przygotowa-
nym pod³o¿u i z kostki bruko-
wej. Teren ma byæ zadbany i
przyjazny ludziom, którzy bêd¹
z niego korzystaæ.

Dbałość o bezpieczeństwo

Zgodnie z zasadami wyko-
nawca jest zobowi¹zany do
zabezpieczenia placu budowy
w okresie trwania realizacji
kontraktu, a¿ do zakoñczenia i
odbioru ostatecznego robót.
Wykonawca musi na czas re-
montu zapewniæ wszelakie za-
bezpieczenia, w tym ogrodze-
nia, porêcze, oœwietlenie, syg-
na³y i znaki ostrzegawcze,
dozorców, wszelkie inne œrodki

niezbêdne do ochrony robót, a
tak¿e wygody spo³ecznoœci i
innych. 

Dodatkowo wykonawca musi
zadbaæ tak¿e o wszelakie urza-
dzenia, które nie podlegaj¹ reno-
wacji czy wymianie, a mog¹ w
trakcie prac ulec uszkodzeniu. 

To samo dotyczy pomieszczeñ,
które nale¿y zabezpieczyæ przed
uszkodzeniami oraz zabrudze-
niem, a które bêd¹ wykorzysty-
wane na sk³adowanie mate-
ria³ów potrzebnych do prac budo-
walnych. 

ZGM wy³oni wykonawcê w dro-
dze przetargu, a potem wybrana
firma bêdzie mia³a trzy miesi¹ce
na wykonanie wszelakich prac.
Oczywiœcie, o ile uda siê pomyœl-
nie rozstrzygn¹æ przetarg.

ROCH

W szachy można pograć m.in. na Kwadracie
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Przybędzie kolejny teren rekreacyjny
Na Piaskach powstanie kolejny teren rekreacyjny. W ten sposób Zak³ad Gospodarki Mieszkaniowej realizuje zapowiedŸ, ¿e
bêdzie u³atwia³ ¿ycie mieszkañcom.

- Jakie dzia³ania uda³o siê
przeprowadziæ ZGM-owi w
pierwszym pó³roczu 2023
roku?

- Zakoñczyliœmy remont 14
lokali socjalnych oraz jedne-
go lokalu komunalnego, zaœ
kolejny bêdzie skoñczony do
po³owy lipca. Wykonaliœmy
modernizacjê centralnego
ogrzewania w lokalu przy uli-
cy Grobla 22. We wspó³pra-
cy z wydzia³em spraw
spo³ecznych magistratu
z³o¿yliœmy wniosek do Ban-
ku Gospodarstwa Krajowego
o dofinansowanie remontu
mieszkañ komunalnych. Po-
ziom dofinansowania wynosi
80 procent, wk³ad w³asny
zaœ 20 procent. Wskazano
20 adresów - szacunkowy
koszt remontu lokali to 2 mln
z³. 
- Co jeszcze uda³o siê
zrobiæ?

- Z³o¿yliœmy te¿ wniosek o
dofinansowanie z Rz¹dowe-
go Programu Odbudowy Za-
bytków, który umo¿liwia po-
zyskanie dofinansowania w
wysokoœci 98 procent do
prac konserwatorskich i bu-
dowlanych. Prace zaplano-
waliœmy w 12 budynkach ko-
munalnych, m. in. renowacjê
elewacji frontowej, docieple-
nia, wymianê stolarki drzwio-
wej i okiennej w czêœciach
wspólnych, remonty klatek
schodowych. Szacunkowy
koszt remontu budynków to
5,5 mln z³. Sp³ywaj¹ ju¿ go-
towe dokumentacje budow-
lane na kompleksowy re-
mont 10 budynków gmin-
nych. Du¿o zadañ mamy w
trakcje realizacji, jak choæby
wymianê stolarki okiennej i
drzwiowej w mieszkaniach,

wymianê pod³óg, instalacji
elektrycznej, zak³adanie do-
mofonów cyfrowych w bu-
dynkach. Remontujemy
tak¿e ³azienki w Domu
Dziennego Pobytu przy Hej-
manowskiej.
- Jakie jeszcze plany ma
ZGM na ten rok?

- Jest to przede wszystkim
dokoñczenie ju¿ rozpoczê-
tych inwestycji i remontów.
W dalszej kolejnoœci: mamy
og³oszone postêpowanie na
wymianê i modernizacjê
centralnego ogrzewania z
za³o¿eniem systemu
przedp³atowego w budyn-
kach przy Lipowej 25-26-27,
za chwilê og³osimy postêpo-
wanie na wymianê i moder-
nizacjê centralnego ogrze-
wania z za³o¿eniem systemu

przedp³atowego w budyn-
kach przy Poznañskiej 23.
Jesteœmy w trakcie wy³ania-
nia wykonawcy na likwidacjê
kolejnych piecy kaflowych i
wykonania centralnego
ogrzewania eta¿owego przy
Chopina 26/4 oraz Wary-
ñskiego 14/7. Planujemy wy-
konanie projektu budowlane-
go w zakresie zebrania wody
deszczowej z budynku ko-
munalnego Energetyków 1-2
z przyleg³ym podwórkiem
wraz z w³¹czeniem siê w in-
stalacjê deszczow¹ w ulicê
Walczaka. Roboty obejm¹
równie¿ wykonanie izolacji
pionowej fundamentów bu-
dynku. Przed nami ponadto
wykonanie projektu budow-
lanego zmiany sposobu
u¿ytkowania pomieszczeñ

pokoi na ³azienki,  wymiany
instalacji wodno-kanalizacyj-
nej oraz elektrycznej wraz z
zamontowaniem systemu
przedp³atowego w budynku
przy Woskowej 1a. 
- S³ysza³am, ¿e trwaj¹
tak¿e starania o pozyska-
nie premii w ramach pro-
gramu TERMO. Kogo to
dotyczy? 

- Zgadza siê. Wykonamy
audyty remontowe trzech bu-
dynków gminnych, a na-
stêpnie z³o¿ymy wniosek do
BGK o skorzystanie z premii
Mieszkaniowego Zasobu
Gminnego w ramach
wspomnianego programu.
To nie wszystko. Bêdziemy
równie¿ realizowaæ zadania
z Bud¿etu Obywatelskiego.
W planie jest wykonanie

si³owni zewnêtrznej dla dzie-
ci przy Z³otego Smoka 6,
przebudowa i modernizacja
nawierzchni chodników, wy-
konanie ma³ej architektury
placu zabaw przy Wester-
platte 6. Przed nami tak¿e
eksmisje - realizacja wyro-
ków bez przyznanego prawa
do najmu socjalnego.
- Za ADM-ami posiedze-
nia wspólnot. Jakie s¹
efekty spotkañ w kontek-
œcie inwestycji?

- Tak, jesteœmy ju¿ po ze-
braniach wspólnot mieszka-
niowych. Efekty s¹ na-
prawdê owocne, poniewa¿ -
patrz¹c na obecn¹ sytuacjê
gospodarcz¹, wysokie ceny
materia³ów, wysokie opro-
centowanie kredytów -
wspólnoty chc¹ dokonywaæ
remontów i inwestowaæ w
swoje budynki. Zosta³o pod-
jêtych wiele uchwa³ remonto-
wych, pocz¹wszy od ma³ych
zakresów, jak wymiana do-
mofonów, okien na klatkach
schodowych, piwnicach czy
strychach, lamp na ledowe
na klatkach schodowych czy
wymiana wodomierzy - po
wiêksze, jak remonty da-
chów, klatek schodowych,
balkonów, wymiana instalacji
elektrycznych na klatkach
schodowych, wymiana insta-
lacji wodno-kanalizacyjnej,
renowacja elewacji fronto-
wych, izolacja fundamentów
budynku, przebudowa insta-
lacji gazowej w budynkach
oraz kompleksowe remonty
budynków - termomoderni-
zacja przy Chopina 11,
Œl¹skiej 18 oraz wymiana
wind w wie¿owcu przy Gwia-
Ÿdzistej 22.

MAJA SZANTER

- Jesteśmy już po zebraniach wspólnot mieszkaniowych. Efekty tych zebrań są naprawdę
owocne - mówi Robert Jankowski, wicedyrektor ZGM
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Chcą inwestować w swoje budynki
Rozmowa z Robertem Jankowskim, wicedyrektorem Zakładu Gospodarki Mieszkaniowej

Adresy
Zak³ad Gospodarki 
Mieszkaniowej
ul. We³niany Rynek 3
66-400 Gorzów Wlkp.
tel. 95 7387 101, 
95 7387 102
biuro@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl

Program Realizacji 
Œwiadczeñ Wzajemnych
pomaga tym, którzy nie s¹ 
wstanie sp³aciæ zaleg³ych 
nale¿noœci.
Wiêcej na 
zgm.gorzow.pl/
odpracujdlug
tel. 95 7387 101 wew.4
odpracujdlug@zgm.gorzow.pl 

Zamiana Mieszkañ
ul. We³niany Rynek 3
tel. 95 7387 129
bzm@zgm.gorzow.pl
zgm.gorzow.pl/
zamianamieszkania

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 1
ul. Wyszyñskiego 38
tel. 95 7387 242
adm1@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm1

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 2
ul. Towarowa 6A
(budynek przychodni I p.)
tel. 95 7387 150
adm2@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm2

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 3
ul. Armii Polskiej 29
tel. 95 7387 173
adm3@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm3

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 4
ul. Drzyma³y 10
tel. 95 7387 194
adm4@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm4

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 5
ul. GwiaŸdzista 4
tel. 95 7387 203
adm5@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm5
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Kto ma wizytê u kardiologa
lub kontrolê stymulatorów, nie
musi ju¿ wchodziæ do szpitala.
Wojewódzka Przychodnia
Kardiologiczna jako pierwsza
wprowadzi³a siê do nowej sie-
dziby. To parterowy budynek,
który stan¹³ za rejestracj¹ na-
przeciwko g³ównego wejœcia
do szpitala (po drugiej stronie
ul. Dekerta). Jednoczeœnie z
kardiologi¹ w nowym obiekcie
ruszy³a kontrola stymulatorów
i rehabilitacja kardiologiczna. 

Gabinety okulistów i sala
dla rodziców z dziećmi

Do nowej siedziby prze-
nios³y siê te¿ Wojewódzka Po-
radnia Okulistyczna wraz z
poradni¹ leczenia zeza, któr¹
regularnie odwiedzaj¹ mali
pacjenci. Wczeœniej obie po-
radnie by³y na niskim parterze
budynku D szpitala. 

W nowym miejscu, oprócz
wygodnych gabinetów dla
okulistów, znalaz³a siê te¿
m.in. sala dla rodziców z
dzieæmi. Jeœli macie umó-
wion¹ wizytê w poradni le-
czenia zeza lub u okulisty,
kierujcie siê z pociechami
bezpoœrednio do nowego bu-
dynku. Jeœli musicie siê do-
piero zapisaæ na wizytê, od-
wiedzacie najpierw rejestra-
cjê g³ówn¹. Nie trzeba
natomiast wchodziæ do szpi-
tala. 

Wszystkie poradnie w
jednym miejscu

Do nowego budynku prze-
nios³y siê te¿ poradnie: orto-
pedyczna, preluksacyjna dla
dzieci, pulmonologiczna dla

dzieci, urologiczna dla dzieci i
gastrologiczna dla doros³ych. 

Nowa siedziba poradni po-
wsta³a w miejscu dawnego
hotelu pielêgniarek, za
wys³u¿onym pawilonem, w
którym wci¹¿ dzia³a rejestra-
cja g³ówna. W przysz³ym roku
tak¿e ona ma zostaæ przebu-
dowana. Oba pawilony bêd¹
po³¹czone i docelowo po-
mieszcz¹ wszystkie przyszpi-
talne poradnie, w tej chwili
ulokowane w kilku miejscach

szpitala przy ul. Dekerta i Wal-
czaka (patrz: ramka). 

Warto zapamiętać numer
95 782 77 77

Do poradni mo¿emy zapisaæ
siê osobiœcie w okienku, np.
rejestracji g³ównej (ponie-
dzia³ek - pi¹tek, 7.30-15.00,
œrody do 18.00). Zdecydowa-
nie szybciej jednak umówimy
siê przez call center: 95 782
77 77 (poniedzia³ek - pi¹tek,
7.00-14.30). 

£¹cz¹c siê z rejestratork¹,
warto przygotowaæ PESEL i
kod skierowania. Przez call
center zapiszemy siê do wiêk-
szoœci poradni i na badania
obrazowe, typu RTG. Bezpo-
œredni¹ rejestracjê maj¹ tylko
poradnie zdrowia psychiczne-
go (doroœli: 95 782 78 72/73,
dzieci i m³odzie¿: 95 782 79
52, poniedzia³ek - pi¹tek,
7.30-15.00) i radioterapia (95
782 77 84/86, poniedzia³ek -
pi¹tek, 7.30-15.00). Do

wszystkich poradni mo¿na te¿
zarejestrowaæ siê mailowo: re-
jestracja@szpital.gorzow.pl (w
tytule maila nazwa poradni, w
treœci imiê i nazwisko pacjen-
ta, telefon kontraktowy, PE-
SEL i kod skierowania); radio-
logia@szpital.gorzow.pl (re-

jestracja na badania obrazo-
we, np. RTG); izotopy@szpi-
tal.gorzow.pl (rejestracja do
Zak³adu Medycyny Nuklear-
nej, np. na PET). Posiadacze
internetowego konta pacjenta
szpitala do wybranych poradni
umówi¹ siê online. 

Z rehabilitacji kardiologicznej w nowym budynku korzysta m.in. Dawid Rusiniak. Pacjent wraca
do zdrowia pod okiem Izabeli Sawczyn, fizjoterapeutką i koordynatorką działu rehabilitacji
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Nowa siedziba poradni powstała w miejscu dawnego hotelu pielęgniarek, za pawilonem, w którym wciąż działa rejestracja główna
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Uwaga! Ważne zmiany 
w gorzowskim szpitalu 
Wybrane poradnie gorzowskiego szpitala maj¹ teraz inne adresy, co jest wa¿ne szczególnie dla pacjentów.

r Wojewódzka Przychodnia Kardiologiczna z kontrol¹ stymulatorów i
rehabilitacj¹ kardiologiczn¹ r Wojewódzka Poradnia Okulistyczna r
Wojewódzka Poradnia Leczenia Zeza
r Wojewódzka Przychodnia Chirurgii Urazowo - Ortopedycznej r Poradnia
Gastrologiczna dla Doros³ych r Poradnia Urologii Dzieciêcej r Poradnia
Preluksacyjna r Poradnia Pulmonologiczna dla Dzieci

r Wojewódzka Poradnia Urologiczna r Wojewódzka Poradnia Ginekologiczno-
Po³o¿nicza i Patologii Sutka r Poradnia Chorób ZakaŸnych i Chorób W¹troby r
Poradnia Reumatologiczna
r Poradnia Endokrynologiczna dla Dzieci r Poradnia Diabetologiczna dla Dzieci
r Kwalifikacja anestezjologiczna do zabiegów r Konsultacyjna Poradnia
Patologii Noworodka r Wojewódzka Przychodnia Chirurgii Stomatologicznej r
Wojewódzka Poradnia GruŸlicy i Chorób P³uc (przy oddziale pulmonologii) rr
Wojewódzka Przychodnia Chirurgii Dzieciêcej/ambulatorium chirurgii dzieciêcej

r Wojewódzka Poradnia Chirurgii Ogólnej r Wojewódzka Poradnia
Neurochirurgii r Wojewódzka Poradnia Chirurgii Onkologicznej r Poradnia
Radioterapii r Wojewódzka Poradnia Onkologiczna r Wojewódzka Poradnia
Hematologiczna r Poradnia Chirurgii Naczyniowej r Poradnia Transplantacyjna
r Poradnia Nefrologiczna dla Doros³ych r Wojewódzka Przychodnia
Laryngologiczna

r Oœrodek Œrodowiskowej Opieki Psychologicznej  i Psychoterapeutycznej dla
Dzieci i M³odzie¿y r Poradnia Zdrowia Psychicznego dla Dzieci i M³odzie¿y r
Poradnia Zdrowia Psychicznego dla Doros³ych

Poradnie w nowym budynku 
(naprzeciwko szpitala, za rejestracj¹ g³ówn¹)

Poradnie w g³ównych budynkach szpitala
(wchodzimy przez hol g³ówny)

Poradnie w oœrodku radioterapii

Poradnie zdrowia psychicznego przy ul. Walczaka
(wszystkie w budynku poradni przed szlabanem)

Więcej o zdrowiu przeczytasz na www.echogorzowa.pl
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Kiedy siê myœli - Archiwum
Pañstwowe, to z regu³y
pierwszym skojarzeniem
jest - stary dokument. Kiedy
doprecyzowaæ myœl - Archi-
wum w Gorzowie, niemal
natychmiast pojawia siê pa-
ni Stenia, czyli Stanis³awa
Janicka. W³aœnie minê³o
dziesiêæ lat od jej œmierci. 

Matura, romanistyka,
szwabacha

Stanis³awa Janicka uro-
dzi³a siê 1 stycznia 1928 r.
w Korcu na Wo³yniu w rodzi-
nie lokalnego restauratora.
Polskie rodziny w tamtym
czasie na Wo³yniu, dziœ
czêœci pó³nocnej Ukrainy, to
by³ generalnie œwiat ludzi w
miarê zamo¿nych, których
staæ by³o na posy³anie dzie-
ci do szkó³. Tak te¿ sta³o siê
z ma³¹ Stasi¹, która dopiero
potem sta³a siê Steni¹. W
Korcu skoñczy³a piêæ klas
polskiej podstawówki. Ale
potem 17 wrzeœnia 1939 r.
na Wo³yñ wkroczy³a Armia
Czerwona. Jednak Steni
uda³o siê skoñczyæ jeszcze
dwie klasy rosyjskiej dziesi-
êciolatki. Choæ nie ma ¿ad-
nych potwierdzeñ, a sama
Stanis³awa niechêtnie tam-
ten czas wspomina³a,
mo¿na za³o¿yæ, ¿e rosyjskie
bukwy sobie przyswoi³a,
zreszt¹ jak i kilka innych al-
fabetów.

Po przewaleniu siê frontu
II wojny œwiatowej rodzina
zosta³a przesiedlona do
Wa³cza. Tam doroœli wziêli
siê za uprawê i handel wa-
rzywami, a Stanis³awa po-
sz³a do szko³y, gdzie w 1949
roku bez problemu zda³a
maturê.

By³a jedn¹ z nielicznych,
które w tamtych czasach
zdecydowa³y siê na studia. I
to nie byle gdzie, bo na Ka-
tolickim Uniwersytecie Lu-
belskim na wydziale filologii
romañskiej. Dyplom uko-
ñczenia studiów I stopnia ze
specjalnoœci¹ bibliotekarsk¹
otrzyma³a 16 grudnia 1952

r. Potem jeszcze dosz³a
bieg³oœæ w czytaniu d³ugich
niemieckich czcionek zwa-
nych szwabach¹, ³aciñskiej

paleografii oraz neogotyc-
kiego pisma rêcznego. Jak-
by siê tak zastanowiæ, to
by³a poliglotk¹.

Czas na archiwum

Po studiach pracowa³a w
ró¿nych miejscach. Ale w
1954 r. rodzina przenios³a
siê do Gorzowa. Pani Stenia
zaczê³a pracê w Miejskiej
Bibliotece Publicznej przy
ul. £okietka, potem by³a
jeszcze praca w ksiêgarni
przy ul. Sikorskiego, a¿ w
koñcu, 15 wrzeœnia 1959 r.

podjê³a pracê w Archiwum
Pañstwowym i pozosta³a tu
do koñca, do emerytury, a
tak¿e ju¿ na emeryturze, bo

bez Archiwum ¿yæ zwyczaj-
nie nie umia³a.

Zawsze siê dokszta³ca³a,
dlatego te¿ skoñczy³a Pody-
plomowe Studium Archiwis-
tyki (kurs wy¿szy) w Instytu-
cie Historii i Archiwistyki
Uniwersytetu Miko³aja Ko-
pernika w Toruniu. Potem
by³o jeszcze trochê innych
wa¿nych kursów.

Akta różne, akta ciekawe

Pani Stenia, jak j¹ wszyscy
nazywali - koledzy z pracy,
prze³o¿eni, przyjaciele ar-

chiwum i zwykli bywalcy,
opracowa³a samodzielnie
lub wspó³uczestniczy³a w
opracowaniu inwentarzy do
wielu zespo³ów archiwal-
nych. Najwa¿niejsze z nich
to: akta miast Brójce (1982),
Pszczew (1993), Trzciel
(1994), Skwierzyna (1996).

Pasj¹ jej by³o znajdywanie
ciekawostek na archiwal-
nych pó³kach - to ona od-
kry³a opowieœæ o pogrzebie
egipskiej ksiê¿niczki w Jan-
czewie - przypomnia³a
jedn¹ z g³oœniejszych cere-
monii pogrzebowych, jaka
siê odby³a w Europie w la-
tach 20. XX wieku, czyli
zwróci³a ¿ycie Marcie von
Carnap. Dziœ miêdzy innymi
dziêki jej pracy powsta³a we
Francji ksi¹¿ka o tej nie-
zwyk³ej postaci.

Pani Steni te¿ chcia³o siê
opisaæ spotkanie Augusta II
Mocnego z Piotrem I i jego
nieco wulgarn¹ ¿on¹ Kata-
rzyn¹, do jakiego dosz³o w
XVIII wieku w Landsbergu. 

Takich odkryæ poczyni³a
wiele. Wiêkszoœæ z nich
mo¿na przeczytaæ na

³amach Nadwarciañskiego
Rocznika Historyczno-Archi-
walnego. Przez lata zasia-
da³a w Towarzystwie Przyja-
ció³ Archiwum i Pami¹tek
Przesz³oœci oraz we w³ad-
zach gorzowskiego oddzia³u
Polskiego Towarzystwa His-
torycznego. Ma³o tego, by³a
we w³adzach Polskiego
Zwi¹zku Esperantystów, bo i
ten jêzyk zna³a.

Stała się legendą, choć
wcale nie chciała

W 2011 r. by³a jedn¹ z
osób zaproszonych do
podpisania aktu erekcyjne-
go nowej siedziby Archi-
wum. ¯artowa³a wówczas,
¿e prze¿y³a wszystko, co
siê zdarzy³o Archiwum, a
teraz by³a zwyczajn¹ rezy-
dentk¹.

Ale przez lata pracy sta³a
siê dobrym duchem, le-
gend¹ za ¿ycia. Nigdy nie
lubi³a, kiedy siê tak o niej

mówi³o. A jednak tak by³o.
Ka¿dy, kto z bywalców
przychodzi³ do Archiwum,
czeka³ na spotkanie z pa-
ni¹ Steni¹, na s³ówko z ni¹.

Ma³o kto wiedzia³, ¿e pani
Stenia mia³a jeszcze inne
hobby w ¿yciu. Wspoma-
ga³a swoich s¹siadów, w
ró¿ny sposób to robi³a. Po-
maga³a wype³niaæ doku-
menty do urzêdów
ró¿nych, jak trzeba by³o, to
sz³a tam z kimœ nieobezna-
nym w urzêdniczych try-
bach. Jak trzeba by³o, to
coœ przet³umaczy³a, napi-
sa³a list. Ot, bo po prostu
tak mia³a.

Ta poliglotka, dobra ko-
bieta lubi³a jeszcze jedno -
graæ na elektronicznych or-
ganach, które mia³a w swo-
im mieszkanku na osiedlu
Staszica. Ale o tym to ju¿
naprawdê ma³o kto wie-
dzia³…

RENATA OCHWAT

Stanisława Janicka przez lata zasiadała w Towarzystwie Przyjaciół Archiwum i Pamiątek
Przeszłości oraz we władzach gorzowskiego oddziału Polskiego Towarzystwa Historycznego

Fo
to
. A
nn
a 
Jo
dk
o

Przez ponad 50 lat była niezwykłym
duchem Archiwum
Choæ minê³o ju¿ dziesiêæ lat od jej œmierci, to Stanis³awa Janicka ca³y czas jest obecna w swoim ukochanym Archiwum. Patrzy na nie z
pami¹tkowej p³yty. Ci¹gle jest te¿ obecna w pamiêci pracowników.

Pani Stenia zaczęła pracę w Miejskiej
Bibliotece Publicznej przy ul. Łokietka,
potem była jeszcze praca w księgarni

przy ul. Sikorskiego, aż w końcu, 
15 września 1959 r. podjęła pracę w

Archiwum Państwowym

p r o m o c j a

r  e  k  l  a  m  a
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Po ponad 20 latach od
sprzedania przez Urz¹d
Miasta dzia³ki przy ulicy Wal-
czaka lubuski wojewódzki
konserwator zabytków de-
cyzj¹ z 26 maja br. wpisa³
le¿akowniê dawnego browa-
ru Ehrenbergów do rejestru
zabytków województwa lubu-
skiego.

Trudna historia leżakowni

Powsta³a w po³owie XIX
wieku le¿akownia nie mia³a
szczêœcia od dziesiêcioleci.
Zarastaj¹cy chwastami teren
móg³ mieæ szansê na zagos-
podarowanie, gdy kilka lat
temu kupi³a go firma develo-
perska z Rzepina. Nowy
w³aœciciel zamierza³ wybu-
dowaæ tu apartamentowiec.
Mo¿liwoœæ postawienia w
tym miejscu takiego obiektu
pojawi³a siê jeszcze za pre-
zydentury Tadeusza
Jêdrzejczaka.

Deweloper rozpocz¹³ prace
rozbiórkowe i porz¹dkuj¹ce
teren, jednak w lipcu 2021
roku zosta³y one wstrzyma-
ne. Do lubuskiego woje-
wódzkiego konserwatora za-
bytków wp³ynê³o bowiem pis-
mo Stowarzyszenia
Eksploracyjno-Historyczne-
go ,,Warta”, sugeruj¹ce wpi-
sanie obiektu do rejestru za-
bytków. Konserwator
wszcz¹³ stosown¹ proce-
durê, w zwi¹zku z czym pra-
ce musia³y zostaæ przerwa-
ne. Inwestor zareagowa³ za-
powiedzi¹ wycofania siê z
Gorzowa - jest on tak¿e
w³aœcicielem kamienicy przy
30 Stycznia 2 oraz £okietka
17, niszczej¹cych od lat.
Wówczas do gry wszed³ ma-
gistrat - okaza³o siê bowiem,
¿e czêœæ piwnic znajduje siê
na miejskiej dzia³ce.

Z inicjatywy prezydenta
Jacka Wójcickiego podjêto
rozmowy z deweloperem,
który zadeklarowa³ ostatecz-
nie, ¿e w Gorzowie zostanie i
dostosuje projekt do zmie-
niaj¹cych siê warunków
prawnych. Zaplanowano
ekspertyzê budowlan¹
obiektu oraz stworzenie za-
ktualizowanego projektu.

- Dotychczasowy projekt
bazowa³ na oczyszczonym i
uporz¹dkowanym terenie, z
wyburzonymi piwnicami. In-
westor przedstawi³ nam wi-
zualizacjê, na której znalaz³
siê budynek mieszkalny wie-
lorodzinny wraz z punktami
us³ugowymi. Na nowym piw-
nice musia³y byæ zachowane
i wkomponowane w plano-
wany budynek - mówi³ nam
w kwietniu br. B³a¿ej Skazi-
ñski, kierownik gorzowskiej
delegatury Wojewódzkiego
Urzêdu Ochrony Zabytków.
Jak poinformowa³, planów
czy wizualizacji,
uwzglêdniaj¹cych zmienion¹
sytuacjê, inwestor nie prze-
stawi³ do dziœ. 

Sześć stron argumentów

Blisko dwa lata trwa³ pro-
ces decyzyjny LWKZ, czy
le¿akowniê do rejestrów za-
bytków wpisaæ, czy te¿ nie.
Jak informowa³a nas ponad
dwa miesi¹ce temu El¿bieta
Górowska, rzecznik LWKZ
w Zielonej Górze, przy
skomplikowanych sprawach
podjêcie decyzji mo¿e trwaæ
d³ugo. Ostatecznie jednak
konserwator zdecydowa³, ¿e
le¿akownia znajdzie siê w
rejestrze zabytków.  

Licz¹cy dziewiêæ stron do-
kument na a¿ szeœciu stro-
nach zawiera uzasadnienie
takiego orzeczenia. Jak czy-

tamy, procedura wpisu zos-
ta³a wdro¿ona na wniosek
gorzowskiego Stowarzysze-
nia Eksploracyjno-Historycz-
nego ,,Warta” do Wojewódz-
kiego Urzêdu Ochrony Za-
bytków w Zielonej Górze
oraz pod wp³ywem doniesieñ
medialnych o przygotowa-
niach do rozbiórki obiektu.
Lubuski konserwator zabyt-
ków zastosowa³ siê do obo-
wi¹zku ustawowego i  podj¹³
dzia³ania ,,maj¹ce na celu
zapobie¿enie zagro¿eniom
mog¹cym spowodowaæ
uszczerbek dla wartoœci za-
bytku lub udaremnienie
zniszczenia zabytku”.

Dalej konserwator wylicza
dzia³ania, które zosta³y prze-
prowadzone w zwi¹zku ze
spraw¹, m.in. dopuszczenie
,,Warty” do udzia³u w 
postêpowaniu na prawach
strony, oglêdziny nierucho-
moœci, wizytê wraz z policj¹
na dzia³ce. Poinformowano
wówczas wspó³udzia³owców
rzepiñskiej firmy TLM-IN-
VESTBAU o wszczêciu 
postêpowania administracyj-
nego w sprawie wpisu do re-
jestru zabytków le¿akowni i
nakazano wstrzymanie prac
rozbiórkowych.

Jak czytamy dalej w uza-
sadnieniu, LWKZ informuje,
¿e ,,w trakcie prowadzonego
postêpowania administracyj-
nego ustalono, ¿e przedmio-
towy zabytek to pozosta³oœci
historycznego zespo³u bu-
dowlanego (…) o funkcji res-
tauracyjno-magazynowej,
rozrywkowej, a tak¿e biuro-
wej i mieszkalnej, nale¿¹ce
dawniej do rodziny Ehren-
bergów - gorzowskich pose-
sjonatów i browarników”. Na-
le¿¹cy do nich browar zosta³
za³o¿ony w 1732 roku.

Po przedstawieniu historii
browaru oraz szczegó³owym
opisie tego, co na dzia³ce
znajduje siê obecnie, kon-
serwator informuje, ¿e
le¿akownie ,,posiadaj¹ istot-
ne wartoœci historyczne, ar-
tystyczne i naukowe, kwalifi-
kuj¹ce do objêcia zabytku
ochron¹ prawn¹ przez wpis
do rejestru zabytków.” 

O wartoœciach historycz-
nych, w opinii LWKZ, decy-
duj¹ zwi¹zki obiektu z daw-
nym patrycjatem gorzow-
skim, bran¿¹ browarnicz¹,
która w mieœcie ma wielo-
wiekowe tradycje. Na warto-
œci artystyczne sk³ada siê
bardzo wysoka jakoœæ wyko-
nania konstrukcji murowej, a
na wartoœci naukowe - orygi-
nalne wartoœci architekto-
niczne pozwalaj¹ce na ba-
dania obiektu jako cennego
przyk³adu XIX-wiecznego
budownictwa przemys³owe-
go w regionie.

Decyzja jest, ale to nie
koniec

Przez wzgl¹d na wymienio-
ne wartoœci LWKZ poinfor-
mowa³, ¿e istniej¹ przes³anki
do wpisania le¿akowni do re-
jestru zabytków. ,,Wpisanie
zabytku do rejestru pozwoli
na zapewnienie warunków
prawnych, a przez to równie¿
organizacyjnych i finanso-
wych umo¿liwiaj¹cych jego
trwa³e zachowanie oraz za-
gospodarowanie i utrzyma-
nie zgodnie z dyspozycj¹ art.
4 ustawy o ochronie zabyt-
ków i opiece nad zbytkami”.

Jak poinformowa³a nas
rzeczniczka LWKZ w Zielo-
nej Górze, wniosek wraz z
uzasadnieniem przygotowa³
B³a¿ej Skaziñski, Barbara
Bielinis-Kopeæ, lubuski wo-

jewódzki konserwator zabyt-
ków, po analizie dokumen-
tów, podjê³a decyzjê o wpisie
le¿akowni do rejestru zabyt-
ków.

To jednak nie koñczy spra-
wy, bowiem z punktu widze-
nia w³aœciciela dzia³ki zu-
pe³nie zmieni³y siê warunki
do rozpoczêcia planowanej
pierwotnie inwestycji w sto-
sunku do czasu, gdy dzia³kê
tê kupowa³. Najpierw musia³
przerwaæ prace rozbiórkowe,
niemal dwa lata czeka³ na
decyzjê konserwatora, w tym
czasie nieaktualne sta³y siê
projekty architektoniczne
planowanej budowy aparta-
mentowca. Zmieni³y siê
tak¿e ceny us³ug projekto-
wych i materia³ów budowla-
nych. 

Nic tu się nie zmieni

Jeszcze przed podjêciem
przez konserwatora majowej
decyzji skontaktowa³ siê z
nami jeden z w³aœcicieli
dzia³ki i zapowiedzia³, ¿e w
przypadku wpisania
le¿akowni do rejestru zabyt-
ków rozwa¿y wycofanie siê z
Gorzowa. Mówi³, ¿e k³adzie
mu siê tu k³ody pod nogi i
jest tym zmêczony. Po wyda-
niu decyzji przez konserwa-
tora uda³o nam siê skontak-
towaæ z drugim w³aœcicie-
lem, a ten nie kry³
rozczarowania takim obro-
tem sprawy.

- Prowadzimy naprawdê
liczne inwestycje w takich
miastach jak Kraków czy
Berlin, wszêdzie spotykamy
siê ze zrozumieniem, po-
moc¹, wysokim poziomem
kultury i wspó³pracy. To, co
siê dzieje tutaj, to ¿enada -
mówi rzepiñski deweloper. -
Wydaliœmy 1,5 mln na zakup

dzia³ki, zainwestowaliœmy ja-
kieœ œrodki na prace rozbiór-
kowe, trudno. Dokoñczymy
prace przy 30 Stycznia 2, ale
przy Walczaka nie zrobimy
nic. Zostawimy tê dzia³kê w
takim stanie, w jakim jest
obecnie. Nie bêdziemy pro-
wadzili tam ¿adnej inwestycji
- informuje.

Inwestor nie tylko nie po-
dejmie ¿adnych prac budow-
lanych, nie zamierza te¿
sprzedawaæ dzia³ki. Przy-
znaje, ¿e po wstrzymaniu
prac w lipcu 2021 roku skon-
taktowa³o siê z nim dwóch
ró¿nych deweloperów, by te-
ren odkupiæ.

- Inwestorzy widz¹ w tym
miejscu potencja³. To bardzo
atrakcyjnie po³o¿ona dzia³ka,
w ci¹gu dwóch lat bylibyœmy
w stanie wybudowaæ tam
obiekt, jakiego w Gorzowie
nie ma i d³ugo nie bêdzie.
Niestety, ale na takiej decyzji
konserwatora najbardziej
ucierpi miasto. My sobie po-
radzimy, mamy inne po-
wa¿ne projekty i wspieraj¹ce
nas samorz¹dy. To niewyob-
ra¿alne, co siê sta³o w Go-
rzowie - przyznaje.

Czy sprzedana ponad 20
lat temu przez Miasto Go-
rzów dzia³ka przy Walcza-
ka, marniej¹ca od tego
czasu z ka¿dym rokiem co-
raz bardziej, zostanie
,,trwale zachowana oraz
zagospodarowana”, jak
planuje konserwator zabyt-
ków? Po deklaracji inwes-
tora wydaje siê przes¹dzo-
ne, ¿e Gorzów zyska³ kolej-
ny zabytek, ale tym samym
straci³ szansê na stworze-
nie w tym miejscu obiektu,
który przywróci³by je do
¿ycia.  

MAJA SZANTER

Po decyzji konserwatora teren przy ul. Walczaka zapewne jeszcze długo będzie wyglądał jak na zamieszczonych tutaj zdjęciach
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Co dalej z dawnym browarem
przy Walczaka?
- To niewyobra¿alne, co siê sta³o. Szkoda, najbardziej straci na tym miasto - mówi w³aœciciel le¿akowni przy ulicy Walczaka. Co planuje po decyzji
konserwatora zabytków?
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- G³ównym celem wydarze-
nia by³o promowanie inno-
wacyjnoœci - powiedzia³a
nam Katarzyna Koz³owska,
dyrektor ds. innowacji i roz-
woju w Gorzowskim Oœrodku
Technologicznym.

Festiwal rozpocz¹³ siê w
Akademii im. Jakuba z Para-
dy¿a, gdzie poruszono tema-
ty zwi¹zane z innowacj¹,
gospodark¹ o obiegu za-
mkniêtym, innowacj¹ w me-
dycynie, sztuczn¹ inteli-
gencj¹ czy zastanawia siê
nad budow¹ spo³ecznoœci
startup’owej. Przy ul. Chopi-
na by³a mo¿liwoœæ zobacze-
nia nowoczesnego Laborato-
rium Technologicznego
dzia³aj¹cego na Wydziale
Technicznym. 

- Odeszliœmy ju¿ dawno od
modelu kszta³cenia tylko teo-
retycznego. Programy stu-
diów konstruujemy 

z naszymi firmami. Stara-
my siê miêdzy innymi o kie-
runek studiów energetyka II-
go stopnia, czyli studia ma-
gisterskie. Robimy to
wspólnie z otoczeniem gos-
podarczym - powiedzia³a dr
Aleksandra Radomska-Za-
las, dziekan Wydzia³u Tech-
nicznego Akademii im. Jaku-
ba z Parady¿a w Gorzowie. 

Drug¹ lokalizacj¹ festiwalu
by³ Gorzowski Oœrodek
Technologiczny Park Nauko-
wo-Przemys³owy przy ulicy
Targowej. Podczas tej czêœci
festiwalu poszukiwano te¿

odpowiedzi na pytanie, jak
przejœæ od pomys³u do suk-
cesu, a tak¿e poznaæ rolê In-
kubatora Przedsiêbiorczoœci
w wspieraniu i rozwijaniu lo-
kalnych startupów.

- Poprzez wspó³organizo-
wanie Festiwalu chcieliœmy
promowaæ nasze innowacyj-
ne firmy, które dzia³aj¹ w ra-
mach inkubatora - kontynu-
uje dyrektor Katarzyna
Koz³owska. - W przygotowa-
nej na naszym terenie strefie
startupów powsta³o Mias-
teczko Innowacji, w którym
wystawi³y siê firmy wspó³pra-
cuj¹ce z nami oraz z AJP i w
ramach swoich stoisk pre-
zentowa³y innowacyjne po-
mys³y. Chcieliœmy pokazaæ,
¿e Gorzów to miasto z po-

tencja³em do innowacji -
podkreœli³a.

- Festiwal Innowacji, a w
szczególnoœci udzia³ w Mias-
teczku Innowacji by³ dla
spó³ki INNEKO szans¹ na
zaprezentowanie projektów,
które realizujemy w ramach
optymalizacji procesów prze-
twarzania odpadów - mówi z
kolei Monika Piaskowska,
dyrektor dzia³u marketingu
INNEKO Sp. z o.o. - Tego-
roczna edycja zgromadzi³a
dosyæ liczn¹ grupê uczestni-
ków prezentuj¹cych ciekawe
startupy w wielu obszarach
biznesowych. Nasi specjali-
œci zaprezentowali przyk³ad
modelowego badania morfo-
logicznego odpadów. Bada-
nia takie przeprowadza siê w
celu wyodrêbnienia sk³adni-

ków odpadów (kategorie od-
padów), charakteryzuj¹cych
siê okreœlonymi w³aœciwo-
œciami, maj¹cymi istotny
wp³yw na procesy technolo-
giczne, jakim mog¹ byæ pod-
dawane odpady komunalne
sta³e.  Nasze stoisko cie-
szy³o siê du¿ym zaintereso-
wanie wœród m³odzie¿y w
przewa¿aj¹cej czêœci przy-
sz³ych absolwentów szkó³ o
profilu technicznym. To bar-
dzo dobra inicjatywa Urzêdu
Marsza³kowskiego Woje-
wództwa Lubuskiego oraz
Gorzowskiego Oœrodka
Technologicznego w Gorzo-
wie i czekamy na nastêpn¹
edycjê - doda³a. 

G³ównym odbiorc¹ prezen-
tacji by³a m³odzie¿ koñcz¹c¹
szko³y œrednie oraz studenci

nie tylko z Gorzowa, ale
tak¿e z regionu. Poprzez
ró¿ne prezentacje wysta-
wiaj¹cy siê chcieli pokazaæ
ogl¹daj¹cych, ¿e w ramach
startupów mo¿na realizowaæ
najbardziej zaskakuj¹ce na
pierwszy rzut oka pomys³y.
Innowacje brzmi¹ odlegle,
ale dotycz¹ praktycznie
ka¿dej dziedziny ¿ycia, od
medycyny po przemys³.

- Czekamy na innowatorów,
którzy maj¹ ju¿ pomys³ na
biznes, albo te¿ chcieliby ten
pomys³ zweryfikowaæ i jed-
noczeœnie wspólnie z nami
budowaæ ekosystem innowa-
cji w Lubuskiem. Pomagamy
wdro¿yæ patenty w dzia³al-
noœæ gospodarcz¹, b¹dŸ
skomercjalizowaæ w innym
biznesie - mówi Justyna
Kmietowicz, prezes Go-
rzowskiego Oœrodka Tech-
nologicznego.

Jakim zainteresowaniem
cieszy³ siê Festiwal? Tutaj
w¹tpliwoœci nie mamy, ¿e
sporym. Zwraca na to rów-
nie¿ uwagê dyrektor Kata-
rzyna Koz³owska.

- Moja ocena mo¿e byæ su-
biektywna, ale uwa¿am, ¿e
ca³oœæ wypad³a bardzo
dobrze, zarówno je¿eli cho-
dzi o blok nauki, jak i strefy
startupów. Sporo ludzi od-
wiedzi³o stoiska, ale naj-
wa¿niejsza dla nas by³a
m³odzie¿. Wiêkszoœæ odwie-
dzaj¹cych stoi w³aœnie przez
wyborem kierunku studiów.

Liczymy, ¿e poprzez nasze
prezentacje bêdzie im ³atwiej
dokonaæ wyboru. I od razu
podpowiem, ¿e wcale nie
trzeba jechaæ daleko w Pol-
skê, bo naprawdê ciekawe
kierunki mamy w Gorzowie -
doda³a.

- Gorzów chce zasysaæ
tych m³odych ludzi, których
mamy na kierunkach tech-
nicznych: informatyka, ener-
getyka, mechanika. Jest
wreszcie dla nich alternaty-
wa, nie musz¹ nigdzie ucie-
kaæ, jak maj¹ dobre pomys³y,
to id¹ do Gorzowskiego
Oœrodka Technologicznego i
tam zak³adaj¹ swoj¹ firmê -
doda³ Roman Gawroniak,
kanclerz Akademii im. Jaku-
ba z Parady¿a w Gorzowie.

A jakie by³y ciekawe atrak-
cje? Chêtni mogli nauczyæ
siê spawania czy przetesto-
waæ innowacyjny le¿ak wypo-
czynkowy. Dla dbaj¹cych o
zdrowie mo¿na by³o wykonaæ
pomiary funkcji ¿yciowych
przy u¿yciu nowoczesnego
kardiomonitora oraz otrzymaæ
próbkê specjalnej pasty na
urazy. Niew¹tpliw¹ atrakcj¹
by³a mo¿liwoœæ zapoznania
siê z technologi¹ budowy lu-
ksusowych domów na wodzie.
Na stoisku znanej spó³ miej-
skiej Inneko wykonywano mor-
fologiê odpadów a dla
zmêczonych przygotowano
nawet strefê CAFE THINK-
TANK.
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II Lubuski Festiwal Innowacji cieszył się dużym zainteresowaniem
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Nie trzeba jechać daleko w Polskę
W po³owie czerwca w Gorzowie odby³ siê II Lubuski Festiwal Innowacji. Organizatorem wydarzenia by³o województwo lubuskie we wspó³pracy z
Akademi¹ im. Jakuba z Parady¿a oraz Gorzowskim Oœrodkiem Technologicznym Parkiem Naukowo-Przemys³owym.

To wspólna inicjatywa
spó³ek Inneko, Inneko RCS,
Inneko SPZ i prezydenta
miasta Jacka Wójcickiego. 

- Sam pomys³ narodzi³ siê
podczas cyklicznie prowa-
dzonych w naszej firmie
szkoleñ z wykorzystaniem
Automatycznych Defibrylato-
rów Zewnêtrznych, których
skrót to AED - mówi nam
Monika Piaskowska, dyrek-
tor marketingu w Inneko. -
Podczas jednych z zajêæ pan
ratownik zasugerowa³, ¿e
przyda³yby siê defibrylatory
tak¿e na terenie miasta. I
wspólnie wypracowaliœmy
plan dzia³ania, czego efekt
mamy ju¿ teraz - dodaje. 

Monika Piaskowska wierzy,
¿e to dopiero pocz¹tek mon-
ta¿u tych urz¹dzeñ i z cza-
sem bêdzie wiêcej. Chodzi
nie tylko o zapewnienie bez-
pieczeñstwa, ale te¿ na przy-
zwyczajaniu mieszkañców
do ich u¿ywania, ¿eby jed-
nak nie bali siê oni po nie 

siêgaæ, zw³aszcza ¿e s¹ one
w pe³ni automatyczne.

Defibrylator ma dwie elek-
trody, a ca³a instrukcja
obs³ugi jest g³osowa w jêzy-
ku polskim. I to automat po-
wie nam, co mamy po kolei
robiæ. To nie wszystko. Po
pod³¹czeniu automat podej-
mie za nas decyzjê, czy
osoba poszkodowana kwali-
fikuje siê do u¿ycia defibry-
latora. Jeœli tak, to dalej
postêpowaæ bêdziemy
wed³ug instrukcji g³osowej.
Jest to wa¿ne, poniewa¿
osoba obs³uguj¹ca to
urz¹dzenie nie musi siê za-
stanawiaæ, czy wszystko wy-
konuje prawid³owo. Zamiast
tego mo¿e skupiæ siê na
tym, ¿eby pomóc osobie po-
szkodowanej. 

- Pamiêtajmy te¿, ¿e pol-
skie prawo mówi o karach
za nieudzielenie pomocy,
natomiast nikt nikogo nie
bêdzie kara³, je¿eli t¹ pomoc
udzieli, nawet jeœli uczyni to

w sposób nieumiejêtny. To
urz¹dzenie jest tak skon-
struowane, aby mogli siê
nim pos³ugiwaæ wszyscy bez
wzglêdu na znajomoœæ za-
sad udzielania pierwszej po-
mocy przedmedycznej - wy-
jaœnia szefowa marketingu w
Inneko.

Obecnie urz¹dzenia za-
wis³y w czterech lokaliza-
cjach. Jedno znajdzie siê
przy ul. Teatralnej w miejscu
wejœcia do naszej firmy, dru-
gie na cmentarzu tu¿ przy
portierni, trzecie na terenie
Gorzowskiego Rynku Hurto-
wego, dok³adnie przy Go-
rzowskim Oœrodku Techno-
logicznym przy ul. Targowej
i ostatnie na Podmiejskiej,
w miejscu, gdzie znajduje
siê stacja diagnostyczna
PKS-u.   

Sam monta¿ urz¹dzeñ to
nie wszystko. W drugim eta-
pie s¹ planowane szkolenia
w miejscach monta¿u defib-
rylatorów. Bêd¹ one prowa-

dzone przez profesjonalnych
ratowników, a uczestniczyæ
w nich bêdzie móg³ ka¿dy
chêtny.

- Cieszymy siê, ¿e dodat-
kowe urz¹dzenia AED prze-
kazane do u¿ytkowania dla
mieszkañców zwiêksz¹
szansê na prze¿ycie w przy-
padku nag³ego zatrzymania
kr¹¿enia - mówi £ukasz
Marcinkiewicz, prezes In-
neko. 

- Dotychczas takie
urz¹dzenia znajdowa³y siê
g³ównie w karetkach, ale te¿
w zak³adach pracy. U nas na
terenie Inneko równie¿ s¹ od
kilku lat. Teraz mamy je w
miejscach ogólnodostêp-
nych i jest to wa¿ny krok w
budowie naszego wspólne-
go bezpieczeñstwa, bo w
ka¿dej chwili mo¿e siê oka-
zaæ, ¿e dziêki temu urz¹dze-
niu komuœ uratujemy zdro-
wie lub ¿ycie innej osobie -
koñczy Monika Piaskowska.

RBMonika Piaskowska zawiesza jeden z defibrylatorów
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Defibrylatory dostępne dla każdego
Od 20 czerwca mieszkañcy Gorzowa mog¹ korzystaæ z defibrylatorów AED umieszczonych na czterech budynkach w mieœcie.
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Z kolei 21 czerwca 2023 r.
Rada Miasta Gorzowa Wlkp.
podjê³a uchwa³ê w sprawie
umieszczenia obelisku po-
œwiêconego pamiêci polskich
Dzieci Wojny z lokalizacj¹ u
zbiegu gorzowskich ulic
Ewarysta Estkowskiego i
gen. W³adys³awa Sikorskie-
go. 

Ustanowienie przez Sejm
RP dnia 10 wrzeœnia Œwi-
êtem Polskich Dzieci Wojny
bêdzie dat¹ corocznych uro-
czystoœci przy tym gorzow-
skim obelisku upamiêt-
niaj¹cym polskie Dzieci Woj-
ny. Bêdziemy wówczas
przypominaæ rozmiar krzywd
wyrz¹dzonych polskiemu na-
rodowi oraz polskim dzie-
ciom przez Niemcy podczas
II wojny œwiatowej, a tak¿e w
okresie bolszewickiego znie-
wolenia. 

Polskie dzieci, które prze-
trwa³y wojnê, tak naprawdê
wychowa³y siê na zglisz-
czach polskich miast i roz-
kradzionych wsi. Dzisiejsi se-
niorzy w wieku powy¿ej 78
lat to Dzieci Wojny, to pokole-
nie naszych babæ i dziadków,
to czêsto te¿ nasi rodzice
skrzywdzeni wojn¹. Krzywdy
wyrz¹dzone tym dzieciom
podczas II wojny œwiatowej
oraz zadane im wówczas
cierpienia s¹ bezsporne i po
dziœ dzieñ pozostaj¹ bez za-
doœæuczynienia przez nazis-
towskich sprawców tego bes-
tialstwa - pañstwo niemiec-
kie, na którym spoczywa
obowi¹zek zadoœæuczynienia
skrzywdzonym Polakom.

Wojna zabra³a dzieciom
szeœæ lat dzieciñstwa. By³y
one represjonowane, wiêzio-
ne w obozach zag³ady, wy-

wo¿one w g³¹b Rosji, na Sy-
beriê, deportowane i prze-
siedlane w bydlêcych wago-
nach, wywo¿one z rodzicami
na niewolnicze roboty do
Niemiec. Prze¿ywa³y wojen-
ny koszmar swego dzieci-
ñstwa w warunkach
ur¹gaj¹cych wszelkim zasa-
dom sanitarnym, umiera³y na
ró¿ne choroby oraz z zimna i
g³odu. By³y ma³ymi ¿o³nierza-
mi, ma³ymi warszawskimi po-
wstañcami, œwiadkami nie-
mieckich egzekucji i ³apanek.
Dozna³y cierpieñ fizycznych i
psychicznych, doœwiadczy³y
nieprzespanych nocy oraz
zosta³y pozbawione edukacji
szkolnej. Do grona skrzyw-
dzonych polskich dzieci zali-
czyæ nale¿y te¿ osoby, które
¿y³y w okresie stalinowskich
powojennych represji, bo dla
nich wojna jeszcze wtedy
trwa³a i nie skoñczy³a siê 8
maja 1945 r.
Dzieci polskie odziedzi-
czy³y po wojnie straty ma-
terialne Polski z powodu
wywo³anej przez Niemcy
wojny, które siêga³y ok.
80% naszego narodowego
maj¹tku. Pod okupacj¹ nie-
mieck¹ œmieræ ponios³o po-
nad 5 milionów polskiej lud-
noœci, w tym ok. 2 milionów
obywateli narodowoœci
¿ydowskiej. Zginê³o wów-
czas 2,025 miliona dzieci,
w tym 600 tysiêcy dzieci
¿ydowskich. Kilkaset tysi-
êcy zosta³o przez niemiec-
kich okupantów okaleczo-
nych fizycznie i psychicz-
nie, a prawie 1,5 miliona
dzieci zosta³o osieroco-
nych. 200 tysiêcy wywieŸli
Niemcy w celu germaniza-
cji, a tylko ok. 15% spo-

œród nich wróci³o do swo-
ich rodzin. Na nich wszyst-
kich wojna odcisnê³a piêt-
no œwiadków bestialstwa
wobec ich rodziców, rodze-
ñstwa i najbli¿szych.

W wyniku II wojny œwiato-
wej zdewastowano 72%
mieszkañ Polski, 90% dóbr
naszej kultury narodowej i
zabytków. Zrujnowano nasze
muzea, teatry, kina i domy
kultury, koœcio³y oraz bibliote-
ki. Zniszczono nam nieod-
wracalnie 22 miliony ksi¹¿ek.
Niemcy zrujnowali nam
szko³y i uniwersytety, szpita-
le, oœrodki zdrowia oraz sa-

natoria. Zniszczyli nam 65%
naszego przemys³u chemicz-
nego, 60% elektrotechnicz-
nego, ponad 55%
odzie¿owego, 53% spo¿yw-
czego i 48% metalowego, a z
cudem ocala³ych polskich
fabryk wywieziono najlepsze
maszyny oraz niezbêdne do
produkcji surowce. Zdewas-
towano równie¿ polskie rol-
nictwo oraz hodowlê, ukra-
dziono nam byd³o i inne
zwierzêta gospodarcze.
Straty wojenne Warszawy
wynios³y 85%; Niemcy za-
mienili nasz¹ stolicê w ha³dy
gruzu.

To tylko niewielki wycinek z
katalogu wojennych dewas-
tacji w naszym kraju, a
ca³oœæ tych zniszczeñ zespó³
ministra Arkadiusza Mular-
czyka oszacowa³ na kwotê
ponad 6 bilionów z³otych.
Tak¹ Polskê po wojnie odzie-
dziczy³y polskie dzieci.
Wskutek wojennych dzia³añ
Polacy i ¯ydzi mieli zostaæ
ca³kowicie wymordowani, a
ich maj¹tek przejmowali Nie-
mcy.

Dzieci Wojny, dzisiejsi se-
niorzy, pamiêtaj¹, ¿e ju¿
wczesn¹ wiosn¹ 1945 r. roz-
poczê³y siê przesiedlenia ich
rodzin z utraconych polskich
terenów wschodnich na od-
zyskane Ziemie Zachodnie i
Pó³nocne. Przyje¿d¿ali te¿
do Gorzowa Wlkp. po kilka
rodzin w jednym bydlêcym
wagonie i z niewielkim dobyt-
kiem oraz bez tych, których
zabra³a im wojna. Tu, na za-
chodzie, zastali w miastach
zwa³y gruzu, spl¹drowane
przez wojska sowieckie i ra-
busiów poniemieckie miesz-
kania, a na wsi puste spi¿ar-
nie oraz brak wszystkiego,
co niezbêdne do ¿ycia. Za-
czynali wszystko od nowa, a
szczególnej krzywdy dozna³y
wtedy dzieci, które swoje
¿ycie na nowej ziemi zaczy-
na³y w warunkach dotkliwej
biedy oraz utraconych szans
na kontynuowanie w normal-
nym trybie przerwanej wojn¹
nauki. Wiele spoœród osiero-
conych dzieci, które zosta³y
przejête przez gorzowskie
przytu³ki i zakonne ochronki,
nie wiedzia³o, gdzie s¹ ich ro-
dzice, a niektóre z nich nie
zna³y nawet swego nazwiska
ani nie mia³y pojêcia, sk¹d
pochodz¹. 

Trzeba Niemcom przypomi-
naæ o ich winie - o tym, ¿e
zniszczyli Polskê, a¿eby nie
byli tak pyszni i zarozumiali,
aby nam nie ubli¿ali i nie wy-
tykali nam zapóŸnieñ, by nas
dzisiaj nie pouczali, bo nie
maj¹ do tego moralnego ty-
tu³u. Przecie¿ zaplanowali,
¿e Polska mia³a siê z gospo-
darczej wojennej ruiny ju¿
nigdy nie podnieœæ. Dzisiaj
widzimy, ¿e jednak powsta³a,
wielkim wysi³kiem spo³ecze-
ñstwa, w kategoriach naro-
dowego cudu.  

Niemcy ¿yj¹ obecnie w do-
brobycie, wzbogaceni na kra-
dzie¿y polskiego dorobku i
polskich dzie³ kultury i sztuki,
jak równie¿ dziêki niesp³aco-
nym odszkodowaniom Pol-
sce za szkody wojenne. Ko-
niecznie chc¹ wygasiæ histo-
ryczne wspominanie o II
wojnie œwiatowej, o swojej
winie i swym w³asnym
sprawstwie, ale na amnezjê

im nie pozwolimy. St¹d tak
wa¿ny bêdzie ten obelisk w
naszym mieœcie Gorzowie
Wlkp. Jego formê i lokali-
zacjê Rada Miasta przyjê³a
jednomyœlnie 21 czerwca
2023 r. na wniosek Od-
dzia³u Gorzowskiego
Zwi¹zku Polskich Dzieci
Wojny.

Dzieci Wojny pamiêtaj¹, jak
Niemcy rozpoczêli rabunek
naszej stolicy, a nastêpnie jej
niszczenie, dom po domu, na
ogromn¹ skalê. Ogó³em nie-
mieccy okupanci z Warsza-
wy wywieŸli 45 tys. wagonów
kolejowych oraz kilka tysiêcy
ciê¿arówek pe³nych zrabo-
wanego mienia prywatnego i
pañstwowego, a z ca³ej Pol-
ski o wiele wiêcej. Zbli¿y³ siê
czas, kiedy Dzieci Wojny
s¹ jedyn¹ grup¹, która
przejmuje po kombatan-
tach spuœciznê pamiêci o II
wojnie œwiatowej. 

Dzisiejsza m³odzie¿ polska
niewiele wie o stratach i tra-
gicznych losach swoich po-
szkodowanych przodków, o
zniszczonych wsiach i mias-
tach oraz o tym, ¿e po wojnie
ich rodzice, dziadkowie i bab-
cie zaczynali ¿ycie od nowa
w trudzie i ogromnej biedzie.
M³odzie¿ nasza bardzo
ma³o wie tak¿e o tym, ¿e
przez te ogromne straty, ja-
kie Polska, jak równie¿ ro-
dzice i dziadkowie tych
m³odych Polaków ponieœli
podczas II wojny œwiatowej,
oni dzisiaj p³ac¹ swoim po-
ziomem ¿ycia -
odbiegaj¹cym przez to od
poziomu ¿ycia ich rówieœni-
ków na Zachodzie.

Polskie Dzieci Wojny s¹ ty-
mi œwiadkami, którzy bêd¹
przypominaæ o zbrodniach
niemieckich, o martyrologii
narodu polskiego oraz o
zniszczeniach Polski. Ten
obelisk w naszym mieœcie
Gorzowie upamiêtniaj¹cy
gehennê polskich dzieci,
zlokalizowany uchwa³¹
gorzowskiej Rady Miasta
na skwerze u zbiegu ulic
Estkowskiego i Sikorskie-
go, bêdzie tym symbolem,
który na zapomnienie o
martyrologii Polaków nie
pozwoli przez setki lat.
Bêdzie to pierwszy tego
typu obelisk w wojewódz-
twie lubuskim, a tak¿e i w
ca³ym kraju. Jego treœæ
zosta³a pozytywnie zaopi-
niowana przez Instytut Pa-
miêci Narodowej, dziêki
czemu bêdzie on stanowiæ
nasz gorzowski przyk³ad
dla innych lokalnych
spo³ecznoœci w Polsce,
jak nale¿y upamiêtniaæ
martyrologiê Polaków. 

AUGUSTYN WIERNICKI

Pamięci polskich Dzieci Wojny
Cz³onkowie stowarzyszeñ polskich Dzieci Wojny z wielkim zadowoleniem przyjêli wiadomoœæ o tym, ¿e 15 czerwca 2023 r. w Sejmie Rzeczypospolitej
Polskiej, na posiedzeniu Komisji Kultury i Œrodków Przekazu, rozpatrywany by³, a nastêpnie zosta³ jednog³oœnie przyjêty, oczekiwany przez 78 lat od
zakoñczenia II wojny œwiatowej, projekt ustawy o ustanowieniu Narodowego Dnia Wspomnienia Gehenny Polskich Dzieci Wojny. 

Obelisk upamiętniający gehennę polskich dzieci zlokalizowany zostanie na skwerze u zbiegu ulic Estkowskiego i Sikorskiego
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Augustyn Wiernicki, absolwent Akademii Rolniczej i
Akademii Ekonomicznej w Poznaniu, od 1982 przedsi-
ębiorca i właściciel znanej firmy w Gorzowie Wlkp., były
radny, doradca wojewody w latach 2000-2001, społecznik,
od 1992r. prezes i założyciel Stowarzyszenia Pomocy
Bliźniemu im. Brata Krystyna. Prezes  Zespołu
Koordynacyjnego Związków i Stowarzyszeń Dzieci Wojny
w Polsce (z siedzibą w Gorzowie Wlkp.). Członek Zespołu
Organizacyjnego Narodowego Kongresu Trzeźwości.
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Kszta³cenie na Wydziale odby-
wa siê z zachowaniem misji i za-
sad Akademii im. Jakuba z Pa-
rady¿a - d¹¿enia do prawdy,
otwartoœci na wiedzê i nowe idee
oraz poszanowania godnoœci
cz³owieka i szacunku dla to¿sa-
moœci historyczno-kulturowej re-
gionów oraz pañstw. Œrodowi-
sko akademickie realizuje bo-
wiem obecnie nie tylko misjê
edukacyjn¹, ale tak¿e obywa-
telsk¹, spo³eczn¹ i kulturo-
twórcz¹, kieruj¹c siê okreœlonymi
wartoœciami i celami, do których
niew¹tpliwie zaliczyæ nale¿y sze-
roko rozumiany humanizm, przy-
gotowanie do ¿ycia w spo³ecze-
ñstwie obywatelskim, w warun-
kach przemieszania siê kultur,
nacji, systemów wartoœci oraz
akceptacjê standardów i norm
miêdzynarodowych, szczególnie
tych, które s³u¿¹ wzajemnemu
porozumiewaniu siê i pokojowe-
mu wspó³¿yciu. Oddzia³ywanie
na otoczenie zewnêtrzne jest za-
tem wpisane w istotê akademic-
koœci. 

Kieruj¹c siê powy¿szym, a
tak¿e maj¹c na wzglêdzie po-

trzeby otoczenia spo³eczno-gos-
podarczego, WAiBN AJP reali-
zuje aktywnoœci, które maj¹ od-
powiadaæ na najbardziej pal¹ce
potrzeby spo³eczne. Do nich
niew¹tpliwie nale¿y budowa
spo³eczeñstwa opartego na plu-
ralizmie, niedyskryminacji, tole-
rancji, sprawiedliwoœci, solidar-
noœci oraz na równoœci kobiet i
mê¿czyzn. Spo³eczeñstwa inklu-
zyjnego, otwartego na odmien-
noœæ i zró¿nicowanie jego cz³on-
ków. Platformê do realizacji ta-
kiego oddzia³ywania stwarza
realizowany przez WAiBN AJP
projekt naukowo-dydaktyczny

„Between hate and equality: the
EU as a guard of human rights
and non-discrimination” (EUHa-
tEq). 
Projekt EUHateEq - w stronê
inkluzyjnego spo³eczeñstwa
opartego na równoœci

Projekt EUHatEq, dofinanso-
wany ze œrodków Unii Europej-
skiej w ramach programu
ERASMUS+ (numer projektu
101047948), realizuje cel w
postaci wk³adu w budowê inklu-
zywnego spo³eczeñstwa po-
przez wzmacnianie postawy
otwartoœci i tolerancji wœród stu-
dentów AJP i w otoczeniu
spo³eczno-gospodarczym
Uczelni. Wœród dzia³añ projekto-
wych przewidziane s¹ m.in. - do-
stêpne on-line na stronie
{http://euhateq.ajp.edu.pl/} -
wyk³ady eksperckie i studenckie
oraz realizacja, znanego dobrze
nie tylko w œrodowisku gorzow-
skim, okr¹g³ego sto³u na temat
mowy nienawiœci i inkluzji
spo³ecznej. Ta konferencja - od
lat organizowana przez WAiBN
AJP we wspó³pracy z partnera-
mi zewnêtrznymi: uczelniami, to-

warzystwami naukowymi, orga-
nizacjami pozarz¹dowymi, insty-
tucjami publicznymi czy
samorz¹dem adwokackim - wpi-
sa³a siê na sta³e w kalendarz wy-
darzeñ naukowych w œrodowis-
ku akademickim w Polsce. W
trakcie ostatniej edycji konferen-
cji pn. „Od stereotypów do niena-
wiœci. Hejt w perspektywie inter-
dyscyplinarnej” jej uczestnicy i
uczestniczki sformu³owali - adre-
sowane do szerokiego krêgu
podmiotów uczestnicz¹cych w
¿yciu spo³eczno-gospodarczym,
w szczególnoœci województwa
lubuskiego - rekomendacje w

zakresie przeciwdzia³ania prze-
mocy motywowanej uprzedze-
niami. 
Przeciwdzia³anie przemocy
motywowanej uprzedzeniami
jako narzêdzie budowania in-
kluzywnego spo³eczeñstwa -
zalecenia po VI Ogólnopol-
skiej Konferencji Naukowej
„Od stereotypów do nienawi-
œci. Hejt w perspektywie inter-
dyscyplinarnej”

Budowa spo³eczeñstwa wolne-
go od przemocy, aktów nienawi-
œci i dyskryminacji wymaga za-
anga¿owania ca³ego spo³ecze-
ñstwa i interdyscyplinarnego
podejœcia, bazuj¹cego na kom-
plementarnoœci podejmowanych
dzia³añ. Przestrzeñ na wymianê
pogl¹dów i dobrych praktyk w
tym zakresie stworzy³a IV Ogól-
nopolska Konferencja Naukowa
„Od stereotypów do nienawiœci.
Hejt w perspektywie interdyscy-
plinarnej”, która mia³a miejsce w
5 grudnia 2022 r. w Akademii im.
Jakuba z Parady¿a w Gorzowie
Wielkopolskim. Jej efekt stano-
wi¹ przedstawione poni¿ej reko-
mendacje.

1. Edukacja prawnocz³owie-
cza 

Przekazywanie wiedzy na te-
maty zwi¹zane z ochron¹ praw
cz³owieka, w szczególnoœci pra-
wem do równego traktowania i
niedyskryminacji, to pierwszy
krok na drodze do budowy inklu-
zyjnego spo³eczeñstwa. Uwra¿li-
wianie m³odych ludzi - uczniów
na ró¿nych szczeblach edukacji
- w sposób dostosowany do ich
zdolnoœci percepcyjnych na in-
nego/inn¹, to najprostsza droga
do zbudowania w nich szacunku
dla odmiennoœci, która jest
sta³ym parametrem spo³ecze-

ñstwa opartego na pluralizmie,
niedyskryminacji, tolerancji,
sprawiedliwoœci, solidarnoœci
oraz na równoœci kobiet i
mê¿czyzn. Takim zaœ jest
spo³eczeñstwo polskie. Doko-
nuj¹ce siê na naszych oczach
przeobra¿enia demograficzne
wzmagaj¹ tê potrzebê. Nie
bêdziemy w stanie zbudowaæ
zintegrowanego spo³eczeñstwa,
w którym swoje miejsce odnaj-
duj¹ wszyscy, niezale¿nie od
swoich indywidualnych cech, je-
œli nie nauczymy siê wzajemne-
go poszanowania naszych od-
miennoœci i jeœli nie zaczniemy
ceniæ tej ró¿norodnoœci. Szansê
na to stwarza zwiêkszenie œwia-
domoœci spo³ecznej znaczenia
zasady równoœci.
2. Szkolenia antydyskrymi-
nacyjne

Upowszechnianie wiedzy na
temat równoœci i niedyskrymina-
cji nie powinno ograniczaæ siê do
edukacji szkolnej, ale - w
ró¿nych formach i zakresach -
obejmowaæ wszystkie sektory
¿ycia spo³eczno-gospodarcze-
go. Powinno zatem tak¿e - na

zasadach cyklicznoœci - byæ rea-
lizowane w podmiotach uczest-
nicz¹cych w nim w formie szko-
leñ antydyskryminacyjnych. Ich
celem powinno byæ podnosze-
nie œwiadomoœci uczestniczek i
uczestników na temat przyczyn,
przejawów i konsekwencji
dzia³añ o charakterze dyskrymi-
nacyjnym, w³¹cznie z przemoc¹
motywowan¹ dyskryminacj¹.
Pozwoli to zminimalizowaæ
czêstotliwoœæ wystêpowania te-
go typu niepo¿¹danych zacho-
wañ wewn¹trz danej organizacji,
ale tak¿e w jej kontaktach z pod-
miotami zewnêtrznymi. To ostat-

nie ma ogromne znaczenie w
przypadku podmiotów zaan-
ga¿owanych w relacje z przed-
stawicielami grup szczególnie
wra¿liwych, gdy mowa o ochro-
nie przed przemoc¹, w tym mo-
tywowan¹ uprzedzeniami (takich
jak organy œcigania czy wymiaru
sprawiedliwoœci). Bez odpowied-
niego poziomu wra¿liwoœci i zro-
zumienia dla specyfiki tych grup,
zapewnienie im odpowiedniej i
efektywnej ochrony lub pomocy
w przypadku doœwiadczania
przez osoby do nich nale¿¹ce
przemocy nie bêdzie bowiem
mo¿liwe, zw³aszcza w sytuacji
okreœlonych niedostatków roz-
wi¹zañ prawnych. 
3. Polityka antydyskrymina-
cyjna 

Dzia³ania z zakresu upo-
wszechniania standardu niedys-
kryminacji i przeciwdzia³ania ne-
gatywnym zjawiskom opartym
na dyskryminacji, w tym przemo-
cy, powinny mieæ charakter kom-
pleksowy. Oznacza to, ¿e aktyw-
noœciom o charakterze eduka-
cyjnym - opisanym w punkcie 1 i
2 - powinno towarzyszyæ 

przyjêcie aktów prawa (w tym
wewnêtrznego), stosowanie pro-
cedur i wypracowanie dobrych
praktyk z zakresu równego trak-
towania. Postulat ten mo¿e i po-
winien byæ realizowany w
ró¿nym zakresie przez ró¿ne
podmioty, w szczególnoœci zaœ -
organy w³adzy publicznej uloko-
wane na ró¿nych szczeblach
aparatu w³adzy. Ich aktywnoœæ -
zarówno o charakterze prawo-
twórczym (stanowienie prawa),
jak i wykonawczym (egzekwo-
wanie prawa) - powinna dawaæ
jasny sygna³, ¿e nie ma przy-
zwolenia dla jakichkolwiek prze-

jawów przemocy, w szczególno-
œci bazuj¹cej na uprzedzeniach i
dyskryminacji. 
4. Komunikacja zewnêtrzna 
Jêzyk kszta³tuje rzeczywistoœæ,

dlatego niezbêdne jest uwra¿li-
wienie twórców przekazu -
zw³aszcza medialnego - na pro-
blematykê mowy nienawiœci.
Unikanie stygmatyzacji, antago-
nizowania i brutalizacji jêzyka
jest najlepsz¹ drog¹ do budowa-
nia inkluzywnego spo³ecze-
ñstwa. 
5. Wspó³praca z organizacja-
mi pozarz¹dowymi

Wiele organizacji pozarz¹do-
wych dzia³a na rzecz ochrony
praw i wolnoœci jednostki, w tym
osób reprezentuj¹cych mniej-
szoœci nara¿one na dyskrymi-
nacjê, wykluczenie, a nawet
przemoc. S¹ one zatem natural-
nym „pasem transmisyjnym” mi-
êdzy tymi osobami a pozos-
ta³ymi uczestnikami ¿ycia gospo-
darczego, spo³ecznego czy
politycznego. Warto zatem ko-
rzystaæ z wiedzy - w tym eksper-
ckiej i doœwiadczenia organizacji
spo³eczeñstwa obywatelskiego

w projektowaniu i realizacji
dzia³añ na rzecz grup szczegól-
nie wra¿liwych. Pozwoli to do-
pasowaæ je do rzeczywistych
potrzeb, podnosz¹c ich 
skutecznoœæ. 

Wszystkie osoby zaintereso-
wane wdra¿aniem powy¿szych
rekomendacji lub wprowadze-
niem innych dzia³añ równoœcio-
wych w ich organizacjach zapra-
szamy do kontaktu (email: euha-
teq@ajp.edu.pl).

dr hab. ALEKSANDRA SZCZERBA
prof. AJP

Katedra Prawa i Integracji
Europejskiej/Zak³ad Administracji

AJP – Nie tylko dydaktyka
Wydzia³ Administracji i Bezpieczeñstwa Narodowego Akademii im. Jakuba z Parady¿a w Gorzowie Wielkopolskim oferuje studia pierwszego stopnia na kierunkach:
administracja, bezpieczeñstwo narodowe i kryminologia stosowana oraz studia drugiego stopnia na kierunkach: administracja i bezpieczeñstwo narodowe.
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By³ to drugi taki sezon w XXI
wieku, gdy w trzeciej lidze wy-
stêpowa³y dwie dru¿yny z Go-
rzowa. W sezonie 2018/2019
gorzowskie kluby prezento-
wa³y siê na tyle s³abo, ¿e zna-
laz³y siê na miejscach spad-
kowych i wyl¹dowa³y w czwar-
tej lidze. Tym razem taki
pesymistyczny scenariusz siê
nie spe³ni³ i nasze dru¿yny na-
dal bêd¹ gra³y w trzeciej lidze.

Nasze podsumowanie sezo-
nu zaczniemy od zespo³u
Agencji Inwestycyjnej Stilonu,
który zakoñczy³ trzecioligowe
zmagania na 12. miejscu z
dorobkiem 44 punktów. Naj-
wiêksz¹ bol¹czk¹ Stilonu by³a
gra obronna, nasz zespó³ tra-
ci³ mnóstwo bramek. Tylko
cztery zespo³y spisywa³y siê w
rozgrywkach gorzej pod tym
wzglêdem. Zmiany personal-
ne stosowane przez trenera w
tej formacji nie pomaga³y. Nie
zachwycali Rados³aw Œle-
dzicki, Maksymilian Trep-
czyñski czy Krystian Wener-
ski. Kibice mogli tylko rozpa-
czaæ po tym, jak nasi
defensorzy pope³niali proste
b³êdy. 

Œrodek pola tworzyli do-
œwiadczeni Filip Wiœniewski,
£ukasz Maliszewski i Da-
mian Sza³as. Dwaj ostatni

rzadko grali ca³e spotkania,
lecz zawsze zostawiali na bo-
isku sporo zdrowia. Niewiele
dobrego mo¿na powiedzieæ o
naszych ,,stranieri”. Zarówno
Maksym Bohdanov, jak i Ar-
tiom Vaœkow nie zachwycili i
nie mieli decyduj¹cej roli w
postawie Stilonu. 

Ofensywa opiera³a siê na
doœwiadczonym Emilu Droz-
dowiczu, który z dorobkiem
21 bramek zaj¹³ drugie miejs-
ce w klasyfikacji strzelców.

Stilon mia³ pewien schemat
gry, w którym skrzyd³owi do-
grywali pi³kê w pole karne
Drozdowiczowi. Nie zawsze to
jednak funkcjonowa³o w obli-
czu wahañ formy
skrzyd³owych: Mateusza Ka-
czora, Cypriana Ponie-
dzia³ka czy £ukasz Kopcia.
Du¿e nadzieje wi¹zano z Ola-
fem Nowakiem, który w
strzelaniu goli mia³ wspieraæ
Drozdowicza. Niestety, brako-
wa³o mu skutecznoœci przez

ca³y sezon, a jego dorobek
jest mizerny. Nie rozwin¹³ siê
talent Wojciecha Kurlapskie-
go, który wiosn¹ tylko raz po-
kona³ bramkarza rywali, a w
wielu meczach zasiada³ na
³awce rezerwowych. 

M³ody trener Karol Gliwi-
ñski zakoñczy³ swoj¹ pracê w
zespole, a nowy opiekun nie-
biesko-bia³ych Marcin
Wêglewski bêdzie musia³ bu-
dowaæ now¹ dru¿ynê. Kibice
Stilonu musz¹ natomiast

uzbroiæ siê w cierpliwoœæ i ma-
rzenia o grze o awans tono-
waæ. Nie oznacza to jednak, ¿e
klub z takimi tradycjami ma roz-
paczliwie walczyæ o utrzymanie
w gronie trzecioligowców.

Drugi nasz zespó³ AstroE-
nergy Warta w ostatniej kolej-
ce zapewni³ sobie utrzymanie
w gronie trzecioligowców. Po
pierwszej rundzie bordowo-
granatowi mieli kilka punktów
przewagi nad zespo³ami z
miejsc spadkowych. Wyda-
wa³o siê, ¿e pi³karze trenera
Mateusza Konefa³a bêd¹ ze
spokojem walczyæ o miejsce
w œrodku tabeli. Niestety, po-
cz¹tek pi³karskiej wiosny nie
u³o¿y³ siê po myœli gorzow-
skiej dru¿yny, która mia³a po-
nownie problemy z punktowa-
niem na w³asnym boisku. De-
fensywa Warty na czele z
Dominikiem Siwiñskim,
Adrianem Bielawskim i Piot-
rem Majerczykiem potrafi³a
zagraæ dobre spotkania, lecz
równie czêsto rozdawa³a pre-
zenty. Tak by³o w spotkaniu z
MKS Kluczbork, rezerwami
Górnika Zabrze czy w me-
czach derbowych z Carin¹ i
Lechi¹. Ofensywa Warty opie-
ra³a siê na Karolu Gardziele-
wiczu, który wiosn¹ uzyska³
a¿ 8 bramek, a ³¹cznie 12.

Wiosn¹ ¿adnej bramki z gry
nie uzyska³ kapitan Pawe³
Krauz, który absorbowa³
obroñców, lecz seryjnie mar-
nowa³ dobre sytuacje. Na
szczêœcie nie myli³ siê przy
wykonywaniu rzutów karnych.
Wa¿ne gole dorzucili Dawid
Ufir, Krystian Rybicki i Siwi-
ñski, a dobrze w œrodku pola
prezentowa³ sie Jakub Duda.
Koñcówka rundy to cenne wy-
grane z wy¿ej notowanymi ry-
walami, m.in Rakowem II
Czêstochowa, Œlêz¹ Wroc³aw,
ale te¿ pora¿ka z bezpoœred-
nim rywalem w walce o utrzy-
manie Stal¹ Brzeg. Warciarze
wytrzymali jednak ciœnienie i
w dwóch ostatnich pojedyn-
kach wygrali derbowe starcia
ze Stilonem i Lechi¹ Zielona
Góra. Zwyciêstwa te da³y
utrzymanie i Warta ostatecz-
nie zajê³a 13. miejsce z dorob-
kiem 43 punktów.

Warta zostaje wiêc ponow-
nie w gronie trzecioligowców,
co - patrz¹c na bardzo m³od¹
kadrê -trzeba uznaæ za suk-
ces. Otwarte zostaje nato-
miast pytanie, czy klub w na-
stêpnym sezonie staæ na
wiêksz¹ stabilizacjê i walkê o
coœ wiêcej ni¿ tylko ligowe
utrzymanie.

PRZEMYSŁAW DYGAS

- Rozmawiamy tu¿ po
ostatnim wygranym meczu
w sezonie z Rekordem
Bielsko-Bia³a. Pana ocena
tego sezonu?

- Koñczymy ten trudny se-
zon jako beniaminek wy-
gran¹. Cel pozostania na
tym poziomie rozgrywkowym
zosta³ zrealizowany i to jest
najwa¿niejsze.
- Jak pan podsumuje
okres swojej dwuletniej
pracy w Stilonie?

- Osobiœcie jestem zado-
wolony z tego okresu. To, co
sobie za³o¿yliœmy, czyli
awans do trzeciej ligi i utrzy-
manie siê w niej, zosta³o
zrealizowane. Szkoda, ¿e
nie uda³o siê wygraæ w po-
przednim i tym sezonie roz-
grywek Pucharu Polski na
szczeblu wojewódzkim. Jes-
tem m³odym trenerem i
gdzieœ jakieœ b³êdy z pewno-
œci¹ pope³ni³em. Dla mnie
by³ to ogromny zaszczyt pro-
wadziæ Stilon Gorzów i
cieszê siê, ¿e dru¿yna utrzy-
ma³a siê w trzeciej lidze. Dzi-
êkujê zarz¹dowi za szansê,

jak¹ otrzyma³em, by prowa-
dziæ pierwszy zespó³.
- Czwart¹ ligê wygraliœcie
bez problemów, ale gra o
szczebel wy¿ej to ju¿ inna
kwestia. Mia³ pan jakieœ
obawy przed startem trze-
ciej ligi jako bardzo m³ody
trener?

-  Œmiejemy siê w swoim
gronie, ¿e w porównaniu z
nasz¹ lubuska czwart¹ lig¹,
to  trzecia liga jest wrêcz
inn¹ dyscyplin¹ sportu. Tu
ka¿dy jest dobrze zorganizo-
wany i przygotowany. Obaw
nie by³o, bardziej respekt i
szacunek przed trzeci¹ lig¹.

Ostateczne wysz³o jednak
dobrze i zostajemy na tym
poziomie.
- Wspomnia³ pan o
b³êdach, jakie pope³ni³, a o
jakie konkretnie chodzi?

- Myœlê, ¿e przy tworzeniu
kadry pod k¹tem trzeciej ligi
minimalnie inaczej byœmy

personalnie u³o¿yli sk³ad.
Mam tu na myœli pozyskanie
doœwiadczonego zawodnika
do formacji obronnej. Szko-
da te¿, to co ju¿ mówi³em, ¿e
szybko odpadaliœmy z ze-
spo³ami ni¿ej notowanymi w
Pucharze Polski.
- Jaki by³ najlepszy mecz
Stilonu w tym sezonie?

- Bardzo dobrze zagraliœmy
na inauguracjê rundy wio-
sennej na wyjeŸdzie z Gwar-
kiem Tarnowskie Góry oraz z
rezerwami Górnika Zabrze.
- Dlaczego w³asne boisko
nie by³o atutem pana
dru¿yny?

- W koñcówce sezonu wy-
gl¹da³o to ju¿ lepiej, gdy¿ od-
nieœliœmy dwa zwyciêstwa w
trzech meczach. Trudno po-
wiedzieæ, dlaczego tak s³abo
punktowaliœmy u siebie. Nie
wiem, czy zjad³a nas presja
czy mo¿e chcieliœmy zbyt
³adnie tu graæ, ciê¿ko to jed-
noznacznie okreœliæ.
- Jak siê pan odniesie do
zarzutów, ¿e gra ofensyw-
na Stilonu oparta by³a tyl-
ko na Emilu Drozdowiczu?

- Jak mo¿na nie graæ na
takiego napastnika, który w
sezonie strzela 21 bra-
mek?
- Bardziej konkretnie
chodzi³o o to, i¿ po
wy³¹czeniu z gry Drozdo-
wicza przez rywala nie
by³o alternatywy dla ofen-
sywnych poczynañ pana
zespo³u?

- By³y takie mecze, ¿e Emil
nie strzela³, a wygrywaliœmy
spotkania. To jest zawodnik
z ogromnym doœwiadcze-
niem i snajperskim nosem.
Moim zdaniem by³oby
g³upot¹ tego nie wykorzysty-
waæ.
- Jakie ma pan dalsze
plany zawodowe?

- Ze Stilonem siê nie roz-
stajê, zostajê dalej w akade-
mii. Oczywiœcie swoj¹ przy-
godê z pi³k¹ seniorsk¹ za-
mierzam kontynuowaæ.
Rozmawiam z klubami z na-
szego i zachodniopomor-
skiego województwa, zoba-
czymy nied³ugo, jak to siê
zakoñczy. 
- Dziêkujê za rozmowê.

Gorzowskie zespoły długo walczyły o zachowanie ligowego bytu. Liczymy, że w nowym
sezonie będą grać o wyższe cele
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- Szkoda, że nie udało się wygrać Pucharu Polski na szczeblu wojewódzkim - mówi Karol Gliwiński
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Walka o utrzymanie zakończona
powodzeniem
Gorzowskie zespo³y trzecioligowe zakoñczy³y sezon i zrealizowa³y podstawowy cel, jakim by³o utrzymanie na tym szczeblu rozgrywkowym.

Karol Gliwiński: Dla mnie był to ogromny zaszczyt
Z Karolem Gliwiñskim, by³ym trenerem Agencji Inwestycyjnej Stilonu, rozmawia Przemys³aw Dygas



Tegoroczny cykl, podobnie
jak przed rokiem, zainaugu-
rowany zosta³ w chorwackim
Gorican. Pomimo kapryœnej
aury i opadów deszczu orga-
nizatorzy do³o¿yli wszelkich
starañ, aby zawody prze-
bieg³y sprawnie i przede
wszystkim w bezpiecznych
warunkach, bo o wielkim œci-
ganiu nie by³o mowy. Od
zwyciêstwa swoj¹ drogê po
czwarty mistrzowski tytu³ roz-
pocz¹³ Bartosz Zmarzlik,
który ewidentnie ma patent
na owal w Chorwacji, bo od
dwóch sezonów tam wygry-
wa. Polak w wielkim finale
pokona³ Roberta Lamberta i
Fredrika Lindgrena.

Spor¹ rzeszê sympatyków
czarnego sportu z ró¿nych
stron Europy przyci¹gn¹³ tur-
niej w Warszawie. Jednak
mimo wszystko frekwencja
zaskoczy³a in minus. W tym
roku na PGE Narodowym nie
doœwiadczyliœmy kompletu
publicznoœci, jak to mia³o
miejsce w poprzednich la-
tach. Aby zwiêkszyæ atrakcyj-
noœæ widowiska na PGE Na-
rodowym, zdecydowano siê
zmieniæ koncepcjê budowy
toru, która polega³a na jego
poszerzeniu. Zmiany nie
przynios³y jednak oczekiwa-
nego rezultatu, a fani sprag-
nieni zaciêtej walki w ka¿dym
wyœcigu musieli obejœæ siê
smakiem, choæ by³o kilka bie-

gów, które mog³y siê podo-
baæ, zw³aszcza fina³, który
rozgrza³ publicznoœæ do czer-
wonoœci. Co prawda Polak
nie „odczarowa³” Narodowe-
go i nie zwyciê¿y³, ale stan¹³
na trzecim stopniu podium.
Triumfowa³ Fredrik Lindgren
przed Jackiem Holderem i
Bartoszem Zmarzlikiem.

Kolejnym przystankiem na
mapie cyklu by³a Praga. Mar-
keta goœci³a turniej Speed-
way Grand Prix ju¿ po raz 29.
Popyt na ten sport w czeskiej
stolicy ca³y czas jest na wy-
sokim poziomie o czym

œwiadczy fakt, ¿e na kilka go-
dzin przed rozpoczêciem za-
wodów nie by³o ju¿ wejœció-
wek w sprzeda¿y. Kto zdecy-
dowa³ siê przyjechaæ do
Pragi na pewno wyszed³ z
turnieju usatysfakcjonowany.
Dawno nie ogl¹daliœmy tam
tak dobrych zawodów, na na-
prawdê wysokim poziomie.
Organizatorzy stanêli na wy-
sokoœci zadania i przygoto-
wali tor do walki. W poprzed-
nich latach obserwowaliœmy
tam jazdê gêsiego. Tym ra-
zem by³o inaczej i miejmy na-
dziejê, ¿e ten stan ju¿ pozo-

stanie, bo dziœ trudno wyob-
raziæ sobie cykl Grand Prix
bez Pragi. Podobnie jak
przed rokiem, zawody zako-
ñczy³y siê zwyciêstwem kapi-
tana Stali Gorzów - Martina
Vaculika. Na podium znale-
Ÿli siê równie¿ Leona Mad-
sen i Jack Holder. Najlepszy
z reprezentantów bia³o-czer-
wonych - Bartosz Zmarzlik
zaj¹³ miejsce najbardziej nie-
lubiane przez sportowców -
czwarte. 

Nastêpna runda odby³a siê
w niemieckim Teterow, choæ
do samego koñca wa¿y³y siê

losy tego turnieju z uwagi na
z³y stan toru. Ostatecznie
oby³o siê bez zmiany i
czo³owa œwiatowa szesna-
stka zawita³a na Bergring
Arena. Same zawody nie do-
starczy³y wiêkszych emocji, a
warunki torowe zdecydowa-
nie nie sprzyja³y œciganiu na
œwiatowym poziomie. Po 20.
zwyciêstwo w karierze w tur-
nieju Grand Prix siêgn¹³ Bar-
tosz Zmarzlik. Podium uzu-
pe³nili Jason Doyle oraz
Jack Holder.

Nadkomplet publicznoœci
zgromadzi³a gorzowska
ods³ona Grand Prix. By³ to
ju¿ dwunasty turniej tego
cyklu na stadionie im. Edwar-
da Jancarza. Pierwsze, his-
toryczne zawody odby³y siê
w 2011 roku, a triumfowa³
wówczas Greg Hancock.
Patrz¹c na dyspozycjê trzy-
krotnego mistrza œwiata ma³o
kto nie wierzy³ w jego zwyci-
êstwo na torze, który zna od
podszewki. Wychowanek
nadwarciañskiego klubu
stan¹³ na wysokoœci zadania
i zgarn¹³ to, co mówi¹c kolo-
kwialnie, mu siê nale¿a³o.
Miejscowych fanów zawiedli
po ca³oœci reprezentanci Stali
Gorzów, którzy kompletnie
nie potrafili siê odnaleŸæ na
owalu, na którym w lidze bry-
luj¹. 

Po piêciu rundach na fote-
lu lidera znajduje siê Bar-

tosz Zmarzlik z przewagê
21. punktów nad drugim
Jackiem Holderem. Na trze-
cim miejscu jest Fredrik
Lindgren z 68. „oczkami”. W
gronie zawodników, którzy
maj¹ jeszcze szansê biæ siê
o medal indywidualnych
mistrzostw œwiata s¹ Jason
Doyle oraz Leon Madsen. 

Bartosz Zmarzlik pewnie
kroczy po czwarty mist-
rzowski tytu³ i z ca³¹ odpo-
wiedzialnoœci¹ mogê stwier-
dziæ, ¿e ma je na 
wyci¹gniêcie rêki. Patrz¹c
na dyspozycjê by³ego
¿u¿lowca Stali Gorzów
s¹dzê, ¿e nikt nie jest mu
ju¿ w stanie zagroziæ i wiele
wskazuje na to, ¿e ju¿ w
Cardiff mo¿e zapewniæ so-
bie czwarte z³oto IMŒ. 

Z ró¿nym szczêœciem wie-
dzie siê w GP przedstawi-
cielom Stali Gorzów. Martin
Vaculik jest siódmy ze
strat¹ 17. punktów do trze-
ciego Fredrika Lindgrena. Z
kolei Anders Thomsen zaj-
muje dopiero dwunast¹ lo-
katê. 

Kolejna runda Grand Prix
odbêdzie siê 15 lipca na
Skotfrag Arenie w szwedz-
kiej Malilli. Potem odpocz-
niemy na miesi¹c od GP,
ale nie od ¿u¿la, bo 25 lipca
we Wroc³awiu rusza FIM
Speedway World Cup. 

DOROTA WALDMANN

- Bartek, jesteœmy na
pó³metku rywalizacji o ty-
tu³ indywidualnego mist-
rza œwiata. Jak ocenisz do-
tychczasowe piêæ rund?

- To by³y fajne imprezy, w
ka¿dym turnieju by³em w fi-
nale, trzy wygra³em. Przed
nami jest jeszcze sporo
ciê¿kiej pracy i startów. Na
tym chcê siê przede wszyst-
kim skupiæ i nie myœlê o ni-
czym wiêcej. 
- Z zawodów na zawody
umacniasz siê na pozycji
lidera. Czujesz, ¿e ten
czwarty tytu³ jest ju¿ na
wyci¹gniêcie rêki?

- Nie patrzê na to zupe³nie,
naprawdê. Koncentrujê siê
na ka¿dych, kolejnych zawo-
dach, bo wszystkie s¹ dla
mnie wa¿ne. Lubiê siê œci-
gaæ, obcowaæ z motocyklami
i robiê to, co w danym mo-
mencie uwa¿am, ¿e jest
s³uszne, jeœli chodzi o usta-

wienia. Czasami jestem tro-
szeczkê za mocno w to
wkrêcony, bo jak jest coœ nie
tak, to szukam, analizujê
wszystko dooko³a dlaczego
tak by³o i dlaczego zrobi³em
tak, a nie inaczej. Bardzo
wa¿na jest koncentracja, wy-
czucie i spokój.
- Za nami turniej Grand
Prix w Gorzowie, gdzie
pierwszy raz pojecha³eœ
nie jako zawodnik miej-
scowej Stali. Czu³eœ z tego
powodu dodatkow¹
presjê?

- By³em ciekawy, jak zo-
stanê przywitany w Gorzo-
wie przez kibiców. Ciekawy
by³em, czy pójd¹ oni ,,klubo-
wo czy krajowo’’. Widzia³em
du¿o znajomych twarzy z
Gorzowa za co im serdecz-
nie dziêkujê, ¿e mnie mi³o
przywitali, bo by³o to dla
mnie bardzo wa¿ne przed
turniejem. Zawsze mi³o mi

siê tu przyje¿d¿a i to miejsce
zawsze bêdzie w moim ser-
cu. Dziêkujê w ogóle wszyst-

kim polskim kibicom za to,
¿e mnie œwietnie przywitali.
Myœlê, ¿e wspólnie zrobili-

œmy fajny dzieñ, atmosfera
by³a przepiêkna.
- Ale zawody rozpocz¹³eœ
od trzeciego miejsca. Do-
piero potem wygra³eœ
wszystkie pozosta³e wy-
œcigi.

- Pierwszym biegiem w
ogóle siê nie przejmowa³em,
bo trzecie pole na pocz¹tku
zawodów w Gorzowie za-
zwyczaj jest ciê¿kie do wy-
jechania. Potem praktycz-
nie nic nie robi³em w parku
maszyn, wszystko odby-
wa³o siê samo, czu³em siê
œwietnie na torze, choæ by³
on zupe³nie inny ni¿ siê
spodziewa³em. Gdy obej-
rza³em juniorskie zawody
dzieñ wczeœniej by³em tro-
szeczkê zmieszany i
chcia³em ju¿ biec po trzeci
motor, ale chyba dobrze, ¿e
nie zaryzykowa³em ca³kiem,
bo generalne ka¿dy by pa-
sowa³.

- A jak wygl¹da³ z twojej
perspektywy fina³owy wy-
œcig?
- Parê razy sam siê prze-

straszy³em, bo jecha³em bar-
dzo blisko tylnego ko³a Mad-
sena, a wiedzia³em, ¿e
chc¹c wygraæ muszê niwelo-
waæ ten dystans. Ba³em siê,
¿ebym nie smyrn¹³, ¿eby
Leon nie straci³ prêdkoœci i nie
postawi³ mi siê. W tych mo-
mentach, gdzie wytraca³ on
prêdkoœæ, ja czu³em straszny
ci¹g i musia³em szybko to ko-
rygowaæ. Troszkê za szybko
próbowa³em i na tym zara-
zem straci³em, bo móg³bym
go wyprzedziæ ju¿ na trzecim
okr¹¿eniu, ale i tak fajnie wy-
sz³o. Szczerze mówi¹c, jak
wchodzi³em pod Duñczyka, to
s³ysza³em okrzyki z trybun i
zastanawia³em siê, czy wy-
jadê, czy nie. To by³ fanta-
styczny dzieñ.

DW
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Grand Prix w Gorzowie. Od lewej: Leon Madsen, Bartosz Zmarzlik i Jason Doyle
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Bartosz Zmarzlik pewnie zmierza po czwarte w karierze
złoto IMŚ
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Dominator światowego żużla
pochodzi z Gorzowa
Cykl wy³aniaj¹cy najlepszego ¿u¿lowca globu wkracza w decyduj¹c¹ fazê. Na pó³metku rywalizacji bezapelacyjnym liderem w Speedway Grand
Prix jest Bartosz Zmarzlik, wychowanek Stali Gorzów. 

Bardzo ważna jest koncentracja, wyczucie i spokój
Rozmowa z Bartoszem Zmarzlikiem, liderem cyklu Grand Prix 2023
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